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©E BOMO »AKALI
PETER URBANC, Toronto

Zgodovinar dr. Peter Vodopivec je pred krat-

kim napisal obπirno delo o slovenski polpretekli

zgodovini. Knjiga je bila sprejeta s precej hvale

kot dobra, objektivna. Da se stvari nekoliko

razjasnijo, pa æelim napisati komentar vsaj

najvaænejπih delov.

Avtor piπe: ,,Slovenski emigranti v Clevelandu

so mi potrdili, da je bil prepad med tradicionalni-

mi strankami in nestrankarskim narodnim obramb-

nim gibanjem, ki se je povezal s komunisti, æe v

tridesetih letih tako globok, da skupni nastop ni

bil veË mogoË.” Ob tem komentar: pisec piπe
oËividno o povezavi dela krπËanskih socialistov s

partijo. To povezavo imenovati nestrankarsko

narodno obrambno gibanje je Ëisti nesmisel. O

narodni obrambi takrat, ko nihËe ni mogel misliti

na okupacijo, ni bila izreËena ena sama beseda,

misel … Kot nam pove zgodovina, je πlo za

politiËno sodelovanje krπËanskih socialistov s ko-

munisti. Na æalost so komunisti imeli prvo in

zadnjo besedo. Kaj je krπËanskim socialistom

ostalo? Kratka ideoloπka svoboda in upanje na

pozicije v eventuelni revoluciji …

Pisec nadaljuje: ,,Delitve med vojno so bile

rezultat politiËne polarizacije, ideoloπkega ekstre-

mizma in nestrpnosti v slovenskih tridesetih letih.

Iskati krivce za notranjeslovenski spopad med

drugo svetovno vojno samo na eni ali na drugi

strani je tako dokaj neprepriËljivo.” Komentar:

notranje politiËni spori v dravski banovini vse do

leta 1941 niso bili ne slabπi ne boljπi kot v veËini

evropskih dræav. Med drugim je dosegalo πtevilo

komunistov v Sloveniji komaj 300 Ëlanov. Ban

NatlaËen je tik pred okupacijo ne samo izpustil

kakih 40 komunistov; odredil je tudi uniËenje

seznama komunistov, da jih okupator ne bi mogel

prijeti! Ali je to politiËni ekstremizem?

Edini, sploπno sprejeti, konkretni razlog za

zaËetek dræavljanske vojne je bil VOS-ov teror. Ta

je likvidiral do 1500 nedolænih ljudi (avtor navaja

πtevilko 1000!) v obdobju do srede julija 1942,

brez najmanjπe reakcije prizadetih. Poloæaj je bil

nevzdræen. NihËe ni niti mislil na ideoloπke ali

politiËne razlike med strankami; nihËe ni niti mislil

na dr. MahniËa, Papeæa Pija XII, na Roæmana, itd.

©lo je za izkljuËno za nujno samoobrambo in niË

drugega. Ideoloπka politiËna nasprotja v tem

Ëasovnem obdobju niso igrala niti najmanjπe
vloge.

V ©entjoπtu so bili nekaj dni pred 17. julijem

tajno informirani, da partizani nameravajo napasti

in zasesti ©entjoπt in bliænje vasi. To bi pomenilo v

tistem straπnem obdobju najmanj poboj 10

vaπËanov in poæar mnogih domaËij. Fantje in moæje

so se po lastni iniciativi, brez Cerkve in politikov,

obrnili na bliænjo italijansko posadko in jih prosili

za oroæje, da bi se ubranili. Dobili so stare

francoske puπke, ki so zadostovale, da so napad

odbili. Ta dan je zaËela dræavljanska vojna. Pisec

pravi, da sta za spopad potrebna dva, kar dræi; dræi

pa tudi, da je krivda obiËajno samo na eni strani ...

Pisec ponavlja stari agitpropovski nesmisel, da

je vsaka kolaboracija nedovoljena. Posluπati ta

nesmisel v sedanji neodvisni Sloveniji je absurd.

Pisec, kljub neπtetim dokazom, da narodne

osvobodilne borbe ni bilo (miπljene so predvsem

vojaπke, gverilske akcije), πe vedno piπe iz osnove

epohalne, svete NOB. Ali je tako straπno ne-

pouËen, ali je komunist, ali pa æeli samo pomagati

levim ...?

OËividno bomo zaenkrat πe Ëakali na zgodovi-

narja, ki bo prvi pustil ob strani komunistiËne

propagandne izmiπljotine ter njihovo zgodovino,

ki je nujno potrebna revizije. Ali naj za vedno

ostanejo v naπi zgodovini partizani in epohalna

NOB ter domobranci izdajalci ...?

Slovenska vlada je na zadnji seji sprejela resolucijo o
nacionalnih razvojnih projektih za obdobje med letoma 2007
in 2023. Dokument zajema kljuËne razvojno-investicijske
projekte, ki bodo omogoËili hitrejπi razvoj dræave, s tem pa
tudi dosego glavnega cilja iz sprejete Strategije razvoja
Slovenije, to je najpozneje v prihodnjih 10 letih oz. æe leta
2013 ujeti povpreËje razvitosti EU, je na novinarski konferen-
ci v Ljubljani povedal premier Janez Janπa.

KljuËna podroËja, na katera se nanaπajo osrednji raz-
vojno-investicijski projekti resolucije, so razvojna mreæa
Slovenije, kjer so vkljuËeni projekti izgradnje gospodarskih
srediπË. Ta srediπËa naj bi odprla 17.000 novih delovnih mest
in se v vseh slovenskih regijah poveËale moænosti za razvoj
pribliæno 2000 malih in srednjih podjetij, je poudaril Janπa.

Med ostalimi kljuËnimi podroËji je naπtel povezovanje
naravnih in kulturnih potencialov, razvoj πtipendijske sheme,
uËinkovito upravljanje okolja, trajnostno energetiko, mobil-
nost za podporo gospodarskemu razvoju, kjer je predvidena
izgradnja cestne in æelezniπke prometne infrastruktura, ter
podroËje institucionalne in administrativne usposobljenosti,
ki predvideva posodobitev pravosodja in zdravstva.

Za celoten paket 35 projektov je predvidenih 24 milijard
evrov, ki bodo financirani iz dræavnega proraËuna, evropskih
sredstev in zasebnih vlaganj. Slednja naj bi k predvidenemu

O slovenski
manjπini na
Madæarskem

Predsednica madæarskega
parlamenta Katalin Szili, ki je
bila na dvodnevnem uradnem
obisku v Sloveniji, je po po-
govorih s predsednikom parla-
menta Francetom Cukjatijem
podprla æelje, da bi tudi slo-
venska manjπina imela zas-
topstvo v parlamentu v
Budimpeπti, kot ga ima
Madæarska v Sloveniji. Dejala
je, da bi to æe moralo biti
,,vËeraj” oziroma bi se moralo
zgoditi ,,Ëimprej”.

Cukjati pa je dejal, da so
bili pogovori s predsednico
madæarskega parlamenta zelo
pestri. Govorila sta o vpraπa-
njih sodelovanja med dræava-
ma na vseh podroËjih, tudi na
podroËju Ëezmejnega sodelo-
vanje v severovzhodni Slove-
niji in jugovzhodni Madæarski,
najveË pa glede sodelovanja
parlamentov pri vpraπanjih ev-
ropske politike in skupnega
nastopa do JV Evrope.

S Szilijevo se je nato sestal
πe tudi zunanji minister Dimi-
trij Rupel. Govorila sta o odno-
sih med dræavama in sodelo-
vanju na evropski in regionalni
ravni, pa tudi o manjπini, slo-
venski na Madæarskem in
madæarski narodnostni skup-
nosti v Sloveniji.

Predsednica madæarskega

lo vkljuËili tudi omembo
krπËanskih vrednot, poroËa
EUobserver. ,,Verjamem, da
bi morala biti ta pogodba
povezana s krπËanstvom in
Bogom, saj je bilo krπËanstvo
odloËilno pri oblikovanju Ev-
rope,” poudarja Merklova.

V evropski ustavni po-
godbi, ki so jo voditelji EU
podpisali oktobra 2004 v
Rimu, je v preambuli omenj-
ena kulturna, verska in hu-
manistiËna dediπËina Evrope.
Zgolj z omembo verske
dediπËine v preambuli pa
mnoge dræave z moËno
krπËansko tradicijo niso za-
dovoljne.

Za omembo krπËanskih
vrednot in Boga v ustavi so
se med pisanjem ustave naj-
bolj zavzemale Italija, Polj-
ska in ©panija, poleg njih pa
tudi Litva, Malta, Portugal-
ska, »eπka, Slovaπka in Irska.
Najbolj so omembi Boga
nasprotovale Velika Britanija,
Francija in ©vedska.

znesku prispevala veË kot 14 milijard evrov, je dejal premier
in dodal, da se bo veËina projektov zaËela v zaËetku
finanËne perspektive 2007-2013, vendar so predvidena
omenjena sredstva razmeroma enakomerno porazdeljena v
celotnem Ëasovnem obdobju do leta 2023, kar je pomembno
za zagotavljanje vzdrænosti javno finanËnih tokov.

Glede sluæbe za razvoje je Janπa dejal, da zaenkrat ne bo
sprememb v kadrovski sestavi sluæbe in se s tem odzval na
ugibanje nekaterih medijev, da dræavni sekretar Andrej
Horvat zapuπËa vodenje omenjene sluæbe.

Na seji so sprejeli πe poroËilo o uresniËevanju programa
reform za izvajanje Lizbonske strategije v Sloveniji, ki
predstavlja prvi letni pregled uresniËevanja prednostnih na-
log, ukrepov in ciljev programa reform sprejetega oktobra
lani. PoroËilo za vsak ukrep iz programa navaja, kako se
uresniËuje, okviren rok izvedbe in predvidena finanËna
sredstva po posameznih prednostnih nalogah.

»lani vlade niso dali soglasja k imenovanju Anke Rode za
generalno direktorico Zavoda RS za zaposlovanje. Kot je na
novinarski konferenci po seji vlade pojasnil tiskovni pred-
stavnik vlade Valentin Hajdinjak, Rodetova zaenkrat ostaja
vodja dolænosti generalne direktorice zavoda, razpis za
generalnega direktorja pa bodo ponovili.

Nacionalni razvojni projekti
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li,” je opozoril.
Tiskovna predstavnica

COMEC pa je dodala, da je
pobuda posredno namenje-
na tudi vplivu na obliko-
vanje politiËne deklaracije
o evropskih vrednotah in
ambicijah, ki naj bi jo ev-
ropski voditelji sprejeli mar-
ca prihodnje leto ob 50.
obletnici Rimske pogodbe.

Deklaracija bo verjetno
sproæila ponovno razpravo
o evropski katoliπki
dediπËini kot temelju skup-
nih vrednot - razpravo, ki jo
je nedavno odprla nemπka
kanclerka Angela Merkel, ki
je v luËi obiska pri papeæu
Benediktu XVI. v Vatikanu
pozvala k omembi Boga v
novi evropski ustavi.

NemËija napoveduje,
da bo med predsedovanjem
Evropski uniji v prvi polovi-
ci prihodnjega leta skuπala
oæiviti ustavno pogodbo,
nemπka kanclerka pa ne
skriva æelje, da bi v besedi-

Na pobudo Komisije πko-
fovskih konferenc Evropske
unije (COMECE) se je minuli
teden v Bruslju seπla ,,skupi-
na modrecev”, ki je razprav-
ljala o evropskih vrednotah
kot temelju za evropsko
zdruæitev. Na sreËanju so
ustanovili skupino, ki bo
pripravila poroËilo o skupnih
evropskih vrednotah, kar bo
verjetno ponovno spodbudi-
lo razpravo o omembi
krπËanskih vrednot v evrop-
ski ustavni pogodbi, piπe
bruseljski spletni bilten EU-
observer. Skupini, ki jo sicer
sestavljajo izkljuËno katoli-
πki πkofje, so se tokrat pri-
druæili tudi trije Ëlani prej-
πnje sestave Evropske komi-
sije - Mario Monti, Franz
Fischler in Loyola de Pala-
cio, pa tudi Jacques Santer,
predsednik Evropske komisi-
je v obdobju 1995-1999, ter
nekdanji predsednik Evrop-
skega parlamenta Pat Cox.

Cilj projekta je spodbudi-
ti zavedanje o evropskih
vrednotah v javnosti v Ëasu,
ko so ljudje ,,popolnoma ig-
norantski in se ne zavedajo”,
da obstaja ,,nekaj veË” kot le
enotni evropski trg ali enot-
na kmetijska politika, je
opozoril nekdanji belgijski
veleposlanik pri EU Philippe
de Schoutheete. ,,Evropski
proces jasno temelji na do-
loËenih vrednotah, na katere
pa smo v veliki meri pozabi-

O krπËanskih vrednotah v ustavi

parlamenta je nato
na Ljubljanskem gra-
du izroËila priznanja
slovenskim dræavl-
janom, ki so na raz-
liËne naËine poma-
gali tistim, ki so za-
radi krvavih dogod-
kov madæarske revo-
lucije leta 1955 za-
pustili svojo domo-
vino. Podelitve se je
udeleæil tudi pred-
sednik DZ.

VZPENJA»A NA GRAD
Poletje v Sloveniji se bliæa koncu in vedno bliæje je

datum, za katerega na Festivalu Ljubljana (FL) napovedujejo
dokonËanje tirne vzpenjaËe na Ljubljanski grad. Ali bodo
vzpenjaËo vsaj poskusno res zagnali πe v koledarskem
poletju, na FL ne morejo natanËno povedati. Kot je znano,
se je vrednost projekta v zadnjih treh letih veËkrat poveËala,
po zadnjih informacijah pa je ocenjena na 1,5 milijarde
tolarjev. Po pisanju Dela pa so v Avstriji za gradnjo podobne
vzpenjaËe Hohenwerfen plaËali skoraj milijardo tolarjev
manj, Ëeprav sta tehniËno primerljivi.
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IZ ÆIVLJENJA V ARGENTINI
TONE MIZERIT

Morda πe bolj kot dru-
god po svetu, se v Argentini
nenehno novo meπa s sta-
rim in radi ponavljamo
vedno iste napake. Dogod-
ki zadnjih dni to le πe
potrjujejo.

NemogoËi mir. Stari pe-
ronistiËni praznik 17. okto-
bra je to pot padel na torek.
Ni veË dræavni praznik, a
kar nekaj sindikatov je pri-
redilo pohode ob priloæ-
nosti zadnje (upajmo) Pero-
nove poti. Na njegovi kinti
v San Vicente so namreË
dogradili mavzolej, v kate-
rem naj bi odslej poËivali
njegovi zemeljski ostanki.
Kar nekaj æalostnih dogod-
kov je povezanih s Perono-
vim truplom (kot tudi s tru-
plom pokojne Evite),
najhujπi je bil seveda odse-
kanje in kraja rok. Prenos v
mavzolej v San Vicente naj
bi pomenil tudi veËjo varn-
ost (Ëeprav πe ni jasno, kdo
bo zanjo skrbel) in seveda
moænost nekakπnega ,,sve-
tiπËa”, kamor naj bi ,,roma-
li” njegovi zvesti oboæeval-
ci. A kakor nenehno v zgo-
dovini, je tudi ta prenos
doæivel veË zapletov in
poizkusov politiËnega iz-
koriπËanja ter krvavih spop-
adov. Sindikalni veljaki,
Duhalde in predsednik Kir-
chner, vsak je odigral svojo
vlogo, prizadet pa je bil
znova javni mir. Slovenci v
Argentini, ki nam je po
Hladnikovem posredovanju
Perón na steæaj odprl vrata
te gostoljubne zemlje, pa si
le æelimo, da bi na novem
mestu njegovi zemeljski os-
tanki lahko konËno poËivali
v miru.

Zopet polemika na reki .
NepriËakovano se je
vpraπanje tovarn papirne
paste na reki Urugvaj povr-
nilo v ospredje. Pretekli te-
den je namreË Svetovna
banka objavila poroËilo, v
katerem trdi, da so razisko-
vanja njenih strokovnjakov
potrdila, da tovarne ne
bodo povzroËale okuæenja
okolja. To seveda pomeni,
da bo banka finskemu pod-
jetju Botnia podelila oblju-
bljen (in potreben) kredit za
gradnjo v sosednji dræavi.
PoroËilo je hudo negativno
odjeknilo med prebivalci ar-
gentinskega mesta Gualegu-
aychú, ki so prepriËani, da
πtudije niso toËne in da bodo
papirnice prej ali slej okuæile
reko in njen okoliπ, s Ëimer
bo prizadet turizem, ki je
eden glavnih virov njihovega
gospodarstva. Zato so prav
ob dolgem koncu tedna, kl-
jub naporom vlade in nas-
protnemu mnenju opozicije,
ponovno blokirali most in s
tem oteækoËili prehod v
Urugvaj prav v dobi, ko veli-
ko Argentincev obiπËe sosed-
njo dræavo in organizira na-
jem hiπ in vil za poËitnice.
Vpraπanje ostaja odprto in
konec ni jasen, medtem ko
Botnia mirno naprej gradi
tovarne.

DaleË do soglasja. Te dni
smo tudi lahko opazili nove
premike v zvezi s
predsedniπkimi kandidatura-
mi za prihodnje leto. Teæave

so zlasti opazne v opoziciji.
V radikalni stranki je nastala
nova polemika okoli kand-
idature bivπega gospodarske-
ga ministra. Æe tako so neka-
teri predvsem levi krogi
stranke bili nezadovoljni, saj
Lavagna izhaja iz sredine in
je bil Duhaldejev in Kirch-
nerjev minister. Najbolj jih
moti, da se Lavagna ne
izreËe glede kandidature,
odlaπa odloËitev svojega
nastopa in zlasti trdi, da si bo
v primeru kandidature
pridræal pravice, kako in s
kom se bo povezal v opozi-
cijsko fronto. Radikali so
pripravljeni sprejeti πiroko
povezavo, a ne z Macrijem,
ne z Blumbergom, πe manj s
Pattijem. IstoËasno pa se je
ena izmed radikalnih skupin
zaËela navduπevati z æe okli-
cano kandidaturo gospe Elise
Carrió (stranka ARI), ki izhaja
iz vrst radikalov in je ostala
na levici. Ona sama je te dni
izjavila, da je zaenkrat ,,edi-
na kandidatinja izmed radi-
kalov”. Tudi tukaj ostaja
vpraπanje odprto.

UkroËena inflacija?  Vla-
da se precej hvali, kako da ji
je uspelo ukrotiti cene in
omejiti inflacijo. A temu ni
popolnoma tako. »eprav je
predsednik æe podpisal
dogovor z lastniki velebla-
govnic, in πe z zbornico ki-
tajskih trgovcev, da tudi pri-
hodnje leto ne bodo poviπali
cen doloËenim ,,ljudskim”
izdelkom, se πtevilke ne uje-
majo. Mimo dejstva, da se je
obleka bolj podraæila kot so
se dogovorili in da tekstilna
industrija ne jemlje resno
dogovora (vlada je æe zagro-
zila z uvozom iz Brazila), vsi
vemo, da najveËkrat omen-
jenih poceni stvari ne najde-
mo v trgovinah. Ostale pa se
mirno draæijo naprej.

Vedno bolj napeto. V
provinci Misiones se bliæa
datum volitev v ustavodajno
skupπËino. Opozicija, ki
skuπa prepreËiti, da bi guver-
ner Rovira dosegel moænost
nenehnih kandidatur, je
izredno aktivna in prvotna
prednost guvernerja v anke-
tah poËasi izginja. Zato se v
sklopu provincijske vlade
izredno trudijo, da bi jih
predsednik Kirchner πe en-
krat obiskal in s svojim ugle-
dom nagnil tehtnico na stran
Rovire. V Kirchnerjevi okoli-
ci pa nad tem niso
navduπeni, ker Ëe bi se zgo-
dilo, da bi konËno nasprotni-
ki guvernerja zmagali, bi
predsednikov ugled le pre-
veË trpel.

Nov korak. Gospodarska
povezava dræav juænega
ameriπkega kota, znana kot
,,Mercosur”, doæivlja kar
preveË problemov. Zato je
toliko bolj pomemben dogo-
vor med Argentino in Brazi-
lom, da bodo z letom 2007
zaËeli uporabljati domaËi
valuti (peso in real) namesto
dolarjev v medsebojnem
gospodarskem obËevanju.
To je prvi korak do skupne
valute, neke vrste
juænoameriπkega ,,evra”.
Dogovor je dokaz, da se
kljub vsem teæavam vendarle
nekaj premika.

RAZGOVOR S PROF. LOJZETOM PETERLETOM

V svojem precej natrpanem pro-
gramu si je naπ gost, predsednik prve
slovenske vlade in sedanji evropski
poslanec prof. Lojze Peterle, naredil
prostor tudi za razgovor za naπ list.
Zadnjikrat je bil na obisku februarja
2005 in na to smo ga opozorili.

- Kaj se je v tem obdobju spreme-
nilo v Sloveniji?

- V Sloveniji se le pozna, da je na
zadnjih parlamentarnih volitvah bila
izvoljena pomladna politiËna smer, da
je postavila vlado in se zopet zaËenja-
jo reforme v duhu tega, kar je zaËel
postavljati v zaËetku dobe demokrati-
zacije Demos. Po dvanajstih letih ene
vladavine se sedaj prviË dogaja nek
vrednostni in politiËni premik, ki se
kaæe tudi v vladnih strukturah. Druga
sprememba je, da je Slovenija sedaj
priËa kar lepe gospodarske rasti, ki
dosega skoraj pet procentov na leto, da
je zmanjπala proraËunski primanjkljaj;
da je izpolnila pogoje za vstop v evro,
tako da bomo edina nova dræava Ëla-
nica, ki bo vstopila v evro obmoËje.
Pokazali smo ambicijo, da predseduje-
mo Evropski zvezi in ji bomo tudi
predsedovali v prvi polovici leta 2008.
Slovenija deluje urejeno; je dræava
stabilnosti. Seveda se v teh dveh letih
nove vlade ni zgodilo vse, kar smo si
æeleli. Nekateri procesi so
dolgoroËnejπi in so se πele zaËeli.

- Katera je danes najveËja teæava s
katero se Slovenija sooËa?

- Jaz bi nedvomno rekel, da je to
vpraπanje veselja do æivljenja. Dolgo
Ëasa v zgodovini smo morali æiveti
neke vrste obrambno slovenstvo, zara-
di pritiskov s severa ali zahoda. Danes
so naπe meje zagotovljene in nas ne bo
nihËe napadal. Vendar veselja do æiv-
ljenja ne proizvajajo v Bruslju, ampak
ga je treba zagotoviti doma. Torej
sedaj smo mi sami pred seboj in mora-
mo paË najti v sebi moËi za naπo
prihodnost in se ne moremo izgovarjati
ne na Dunaj, ne na Beograd, ne na
Moskvo; smo paË mojstri svoje usode.
»e mi ne bomo uspeli tega relativno
kmalu izboljπati, potem se bo tudi
nacionalna struktura Slovenije moËno
spremenila. Zaenkrat imamo deset pro-
centov neslovencev. »e bo πlo tako
naprej, bomo morali sprejeti veË pri-
seljencev. Bolj bi si æeleli, da bi iz
lastnih moËi zagotavljali prirast prebi-
valstva. To je nedvomno osrednji pro-
blem, je osebno, narodno in tudi
dræavno in politiËno vpraπanje, ki ga v
taki intenzivnosti πe nismo doæiveli.

- Slovenija ima danes lep gospo-
darski in socialni poloæaj, torej to ni
vpraπanje materialne zmogljivosti.

- Vsekakor ne bomo do veË otrok
priπli skozi æepe ampak skozi drugaË-
no zavest, skozi drugaËen odnos do
æivljenja. Zanimivo je, da se danes
zaËenja veË veselja do æivljenja v
intelektualnih krogih, to se pravi ravno
pri ljudeh, ki imajo bolj razvito zavest,
in po drugi strani pa πe v kmeËkem
sloju. Mesta so slaba glede veselja do
æivljenja. Imamo tudi nekatera podroË-
ja, kot je πkofjeloπko, kjer niso smrti
doslej presegle πtevila rojstev in je tam
nenavadno veliko veselja do æivljenja.
Pa niso tam niË bolje plaËani in nimajo
boljπih materialnih pogojev. Seveda se
da tudi z izboljπevanjem materialnih
pogojev, zlasti z boljπo stanovanjsko
politiko, πe kaj narediti.

- Seveda to ni samo slovenski
problem. Evropa ima tudi kar nekaj
teæav s priseljevanjem.

- V Evropi so tudi razlike. Na
primer Francija, ki je æe dolgo Ëasa
izvajala demografsko politiko, je vz-
budila veË rojstev. V Franciji gre raz-

,,Osrednji problem je veselje do æivljenja”

voj v pozitivni smeri, in tudi na Irs-
kem. VeËina Evrope je pa glede tega
æalostna. Tudi Poljska, ki je katoliπka,
in enako Rusija. Evropa se danes ne
sooËa samo s krizo identitete temveË
tudi z vpraπanjem demografije in bo
treba najti poti do tega, da bomo
hoteli æiveti v tej Evropi in bo veË
veselja do æivljenja. Pritisk od drugod
je seveda razumljiv, zlasti iz deæel,
kjer je visoka nezaposlenost. Prepad
med visoko razvito Evropo in na pri-
mer Afriko je vedno veËji, in kar
doæivlja ©panija pomeni, da isto
doæivlja vsa Evropska zveza, ker tisti,
katerih prihod legalizirajo, gredo paË
po Evropi naprej. Mi æelimo, da bi bil
ta pritok izseljencev urejen, da bi bilo
Ëim manj ilegalnih prihodov in da bi
se zmenili tudi za neko integracijsko
politiko, ki ne bi vodila v konflikte ne
v prvi ne v drugi generaciji. Imamo
zanimive pojave v Evropi, da druga
generacija, ki so æe vsi dræavljani
novih dræav, pa izraæajo svojo identi-
teto na nedialoπki naËin. Na primer
na Nizozemskem so menili, da so
razvili nek model multikulturnosti, a
ko je priπlo do znanih dveh umorov,
so se naenkrat zaËela moËna nasprot-
ja in velika polarizacija. Tukaj Ëaka
Evropo veliko politiËnega, pa tudi kul-
turnega oziroma duhovnega dela.

- Kako pa na to vpliva prisotnost
islama?

- Prisotnost islama je vedno veËja.
Imamo veË vrst islama, ki se loËi v
stopnji bojevitosti, vendar imam vtis,
da sploπen razvoj zadnje Ëase ne kaæe
pozitivnega napredka. Jaz prej vidim
homogenizacijo islama v bolj radikalni
smeri, kakor pa neko dialoπko odprt-
ost, ki bi pripeljala do soæitja, v kate-
rem se ne bi pojavljalo nasilje. Pro-
blem je tisti del islama, ki izvaja sveto
vojno; s tem delom preprosto ni mo-
goË pogovor, ko trdijo, da s terorizm-
om delajo Bogu vπeËno delo. Kot je
angleπki primer pokazal, to sploh ni
nujno, da je to vodeno od nekje. Se
zgodi iz neke zavesti, lahko tu ali tam.

- Tega problema πe ni videti v
Sloveniji.

- Zaenkrat ga ni videti. Jaz upam,
da se to v Sloveniji ne bo dogajalo,
Ëeprav se seveda danes v tem globa-
liziranem svetu dogaja marsikaj. Mi
smo æiveli s sedanjimi muslimani v
Sloveniji Ëisto normalno.

- Slovenija stoji pred πtevilnimi
izzivi v razmerju z Evropo. Je
pripravljena na evro in na predsedo-
vanje Zveze?

- Pripravljena je na evro in na
predsedovanje. Mislim, da bomo vse
to izpeljali. Mislim pa tudi, da ni bilo
πe pravega javnega pogovora o
vpraπanjih razmerja do drugaËnega
odnosa do æivljenja. Tukaj nas ta izpit
πe Ëaka. Nekateri pravijo, da ni veË
velikih nacionalnih tem. Jaz mislim, da
so πe velike teme za Slovenijo, ne
samo gospodarske in politiËne narave,
ampak tudi duhovne narave. Mislim,
da je tudi ena velikih tem, kako bomo

vsi skupaj kot Slovenci æiveli v tem
globaliziranem svetu. Meni se zdi zelo
moËna ideja, ki sem jo prviË sliπal pri
dr. Kremæarju, o univerzalnem slo-
venstvu. Ta koncept bi bilo treba razvi-
jati tudi praktiËno, ker teoretiËno je
povsem jasen. Mi se moramo zmeniti
kako in zakaj bomo æiveli skupaj.

- Eden vzrokov vaπega obiska je
tudi razmerje med Evropo in juæno
Ameriko. Kako pa kaæe na tem
podroËju?

- Zadeve so se nekoliko ustavile,
dasi je velik pritisk predvsem po parla-
mentarni strani, da bi πel ta proces
naprej, da bi Ëim prej priπlo do spora-
zuma med Evropsko zvezo in Merco-
surjem. Volja obstoja in ker gre za
strateπki odnos, bi morali obe strani
tudi popustiti pri nekaterih bistvenih
vpraπanjih, ki se nanaπajo preteæno na
kmetijske proizvode. Jaz sem æe na
predavanju na CARI poudarjal, da smo
mi kulturno povezani, da nas veæe
zgodovina, ki pozna skupne vrednote
in principe in Evropska zveza æeli da
partnerji, s katerimi dela, æivijo na
podlagi istih vrednot in naËel. Obe-
nem, Ëe bi evropski pogled na solidarn-
ost deloval tudi znotraj Mercosurja in
juæne Amerike, bi to pomenilo veliko
manj politiËnih pretresov, veË stabil-
nosti, ker Ëim bolj je izenaËen razvoj
znotraj nekega obmoËja, tem manj je
napetosti. Jaz mislim, da je res
strateπkega pomena, da bi tukaj priπlo
do napredka.

- Za konec πe besedo slovenski
skupnosti v Argentini.

- Jaz sem bil veËkrat vpraπan, kaj bi
rekel vaπi skupnosti. Ampak vedno, ko
pridem dol, pridem do zakljuËka, da bi
bilo bolj potrebno skupnosti doma kaj
povedati. Tukaj skupnost vztraja v slo-
venstvu, ki ni sedaj obremenjeno s
teækimi vpraπanji, v situaciji ki omo-
goËa popolnoma drugaËno komunika-
cijo s Slovenijo. Jaz sem vesel, da RAST
vsako leto obiπËe Slovenijo, spoznava
oËetnjavo, gre na Triglav in tako na-
prej. Skratka, mi lahko pravzaprav πele
sedaj normalno zaæivimo in ne pozna-
mo veË ,,Slovencev z napako”. Jaz
mislim, da bi morali to priloænost izko-
ristiti zato, da sedaj skupaj ustvarjamo.
Ta volja po slovenstvu, ki jo sreËujemo
tukaj, bi si æelel, da bi bila nalezljiva
doma, da bi slovenske vrednote tako
doæivljali doma, kot jih doæivljate tu-
kaj. Treba bi bilo preπtudirati, kako naj
æivimo, da bomo dosegali skupne cilje.
Vedno, kadar pridem, imam obËutek
hvaleænosti za to, kar tukaj nosilci
slovenskega æivljenja poËnejo, zaËenπi
s πolo, domovi ... To so zame velika
dejstva modernega slovenstva, ki se ne
smejo odvrteti v prazno. Eni in drugi
moramo vztrajati in iskati poti, kaj
lahko skupaj naredimo. Seveda mora
tudi Slovenija biti v teh zadevah ohra-
nitve slovenstva tukaj bolj pozorna.

- Se Vam ne zdi, da bi bila pozitiv-
na prisotnost argentinskega Slovenca
kot poslanca v Dræavnem zboru?

- »e bo priπlo do spoznanja, da
moramo vkljuËevati v ustvarjanje ce-
lotno slovensko narodno telo, potem je
treba to tudi po liniji dræavljanstva
oziroma ustave pogledati. Modeli
okrog nas so jasni: Italijani, Hrvatje,
Madæari, vsi izvolijo svoje predstavni-
ke izseljencev. Ne vem, zakaj naj bi
bili mi neka izjema. Jaz bi si æelel vsaj
enega zastopnika Slovencev po svetu v
slovenskem parlamentu, ker mislim, da
bi imel kaj povedati in kaj zastopati.
Potrebni so konkretni koraki in tudi to
bi bilo priznanje za Slovence po svetu,
da bi imeli ustavno pravico izvolit vsaj
enega svojega predstavnika.

Pogovarjal se je Tone Mizerit
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Pod te pomembnim geslom je slovenska skupnost v
Argentini v nedeljo, 8. oktobra praznovala 51. slovenski
dan in zlati jubilej Naπega doma v San Justu. Celodnevni
potek programa je bil prava podoba tega gesla. Vzduπje je
bil prazniËno, slovesno, prijateljsko. Topli pomladanski
sonËni æarki so osvetlili ta praznik vseh Slovencev v
Argentini, πe prav posebno pa jubilantov sanhuπkega
doma.

NAJPREJ ZAHVALA BOGU

Okoli osme ure je bila cerkev svetih Justa in Pastorja æe
polna. Pred cerkev so iz Doma v sprevodu priπli predstav-
niki domov in organizacij z zastavami. Skupaj s predsed-
nico Doma Mici MalavaπiË Casullo in predstavniki argen-
tinskih ustanov so priËakali prihod slovenskega veleposla-
nika prof. Avguπtina Vivoda in slovenskega poslanca v

evropskem parlamentu prof. Lojzeta Peterleta. Po pozdra-
vih v atriju so se vsi uvrstili v cerkev. Za sprevodom je
sledila prava reka narodnih noπ. Na desetine preteæno
otrok v barvitih oblekah in s prisrËnim ter zglednim
obnaπanjem so se zbrali okoli novega oltarja Brezjanske
Marije na levi strani cerkve.

Ta oltar, ki je v ponos vsej skupnosti, je umetniπko delo
scenografa Toneta Oblaka. Vsa atmosfera okoli oltarja je
bila rajska: vtis ob pogledu na podobo Kraljice Slovencev,
pozlaËeni sveËniki, prt z slovenskimi motivi, roËno delo
slovenskih æena, rdeËi nageljni in okvir girnald, spleten iz
zelenja.

Ob ganjenosti vseh prisotnih je sanhuπki πkof Baldome-
ro Carlos Martini slovesno blagoslovil oltar. Ob πkofu so
bili naπ delegat msgr. dr. Jure Rode, slovenski krajevni
æupnik dr. Alojzij Kukovica, duhovnik Ivan Likozar CM in
πtevilni ministranti. Da je bilo vse πe lepπe, je otroπki pevski
zbor pod vodstvom Marije Krajnik ©trubelj in spremljavi s
kitaro Kristine SkvarËa zapel Mariji dve pesmi.

Sledila je sveËana sv. maπa, ki jo je daroval sanhuπki
πkof ob koncelebriranju naπega delegata dr. Jureta Rodeta,
dr. Alojzija Kukovice, Ivana Likozarja in krajevnega æupni-
ka Raula Cuevasa.

Obe berili sta bili prebrani v slovenπËini. Prvo je brala
domaËa predsednica, Mici MalavaπiË Casullo; drugo pa
predsednik Zedinjene Slovenije Lojze Rezelj. Evangelij je
prebral v πpanπËini stolni æupnik. Pridiga πkofa Martinija je
bila zelo jasna in naËelna v zvezi z liturgijo besede, ki se

SLOVENCI V ARGENTINI

je prav to nedeljo v vseh tekstih nanaπala na vaænost
zakona in druæine.

Dr. Jure Rode nam je ob zaËetku maπe predstavil
æivljenjsko pot sedanjega sanhuπkega πkofa. Ob zak-
ljuËku pa se mu je v imenu vseh iskreno zahvalil za
vse dobro, ki ga vrπi v prid Slovencev, ter mu zagotovil
sodelovanje naπe skupnosti pri novi evangelizaciji
sodobne druæbe.

Vse vernike pa je πkof Martini presenetil, ko jih je
nazival v slovenπËini: ,,Dragi Slovenci”, poudarjal v
pridigi da ,,Bog je ljubezen” in prav tako po slovensko
vzpodbujal ,,Molite zame”.

Med maπo je pel Meπani pevski zbor San Justa pod
vodstvom prof. Andrejke Selan Vombergar, ki je po-
novno ustvaril globoko sakralno ozraËje z izbranim
repertoarjem slovenskih in latinskih pesmi.

PRAZNOVANJE SE NADALJUJE NA TRGU

Sanhuπki dom je v zelo dobrih odnosih s krajevno
obËino La Matanza, zato je razumlji-
vo, da je bil tudi potek programa na
glavnem trgu general San Martin tako
uspeπen.

Ob zvokih obËinske godbe se je
trg napolnil s Slovenci in mimoidoËi-

mi radovednimi Argentinci. ObËinski
predstavniki so poloæili venec pred spo-
menik osvoboditelja Argentine. Nato sta
πe predsednik Zedinjene Slovenije Lojze
Rezelj in predsednica Doma Mici
MalavaπiË poËastila San Martina s pola-
ganjem venca.

Program je povezoval uradni napove-
dovalec sanhuπke obËine. Med drugim je
prebral zahvalno pismo, ki so ga poslali
SanhuπËani svojim argentinskim krajev-
nim voditeljem za vse, kar je Argentina
naredila prva leta za slovenske begunce in
ob priznanju slovenske samostojnosti.

Ob spremljavi obËinskega orkestra
smo zapeli najprej argentinsko nato slo-
vensko himno.

Potem so bili poklicani na oder: evropski poslanec
Lojze Peterle, veleposlanik Republike Slovenije, Ëastni
konzul Republike Slovenije Herman Zupan predsednik
Zedinjene Slovenije, predsednica Naπega doma, æupan
obËine La Matanza, dræavni poslanec notar Luis Cigogna.
Ta nas je pozdravil in podal svoje pozitivne vtise o
Slovencih. Veleposlanik Republike Slovenije prof. Avguπtin
Vivod pa je prepriËljivo podal misli o vseh moænostih za
sodelovanje, ki jih imata, sedaj ob svobodi in samostojnos-
ti, Slovenija in Argentina.

PRI»ETEK SLAVJA V NA©EM
DOMU

Po konËanih izvajanjih so se Slo-
venci in argentinski predstavniki v spre-
vodu napotili v Dom, da se je pod
slovensko streho priËel dopoldanski
program.

Æe takoj ob vstopu smo lahko opa-
zili ob straneh dvoriπËa privlaËne stoj-
nice naπih Domov in Slovenske kultur-
ne akcije.

Sanhuπki oder pod pokritim
dvoriπËem je bil poln narodnih noπ, ob
straneh pa so ga krasile pomladanske
cvetlice.

Program je povezovala Ivana Teka-
vec. Pozdravila je veleposlanika Repu-
blike Slovenije in æeno Marjano, æupa-

na iz La Matanze Fernanda Espinozo, dragega gosta prof.
Lojzeta Peterleta in soprogo Branko; Ëastnega konzula
Republike Slovenije Hermana Zupana in soprogo Julko;
predsednika krovne organizacije Lojza Rezlja in æeno
Marinko; delegata duπnih pastirjev dr. Jureta Rodeta;
obËinskega tajnika za gospodarstvo dr. Danijela Nigra,
predsednika advokatske zbornice La Matanze dr. Alberta
Rivasa; botra Naπega doma Cirila Oblaka; predsednike
naπih Domov in ustanov, predstavnike druπtva Triglav iz
Buenos Aires in Prekmurskega druπtva iz Bernala.

Nato je predsednica Naπega doma Mici MalavaπiË
Casullo slovesno otvorila praznovanje. Poleg pozdravov za
Slovenski dan predsednika Lojzeta Rezlja in Ëestitk vele-
poslanika Republike Slovenije nas je ponovno presenetil s
svojimi globokimi in svetovljanskimi mislimi Ëastni gost
prof. Lojze Peterle.

Po zakljuËku programa je Dom ponudil zajtrk, katerega
so vsi zbrani rojaki uæivali na dvoriπËu ob skrbni postreæbi
mladih. Do kosila pa je bil Ëas za klepet s starimi znanci
in ogled razstavljenih fotografij o zgodovini in sedanjih
dogodkih Naπega doma v novi pevski dvorani v tretjem
nadstropju. Razstava slik, ki so jo imenovali ,,Naπ dom San
Justo — naπa skupna ærtev in naπ skupni ponos” je tako
zanimiva in estetsko izdelana, da bi zasluæila, da ostane za
vedno v tistih prostorih, da si jo lahko ogleda vsak
obiskovalec ali kdor si æeli vsaj beænega pogleda na bogato
æivljenje v Naπem domu.

Sledilo je kosilo v kleti, na katerem je bilo okoli 400

ljudi. Vse je bilo do potankosti organizirano: dobro izbran
jedilnik, hitra in prijazna postreæba, mize okraπene s
cvetlicami bele, modre in rdeËe barve in ... razpoloæenje
prisotnih: odliËno!

Medtem so si pa novi obiskovalci na dvoriπËu ogledo-
vali πtante in klepetali z znanci.

POPOLDANSKO — VE»ERNO SLAVJE

V dvorani, ki je bila napolnjena do zadnjega kotiËka, je
predsednica Doma Mici MalavaπiË Casullo pozdravila
obËinstvo in otvorila drugi del programa.

Irena UrbanËiË Poglajen, ki je povezovala popoldanski
potek proslave, je nato povabila k mikrofonu predsednika
krovne organizacije Lojzeta Rezlja, da je spregovoril pozd-
ravne besede.

Sledile so pozdravne besede veleposlanika republike
Slovenije prof. Avguπtina Vivoda. Poleg pozdravov je
ponovno poudaril vaænost stika z matiËno domovino v teh
novih obetajoËih Ëasih.

Ob tej slovesni proslavi je veleposlanik v imenu Urada
Republike Slovenije za Slovence v zamejstvu in po svetu,
s podpisom dræavnega sekretarja Zorka Pelikana, izroËil tri
priznanja, ki so hkrati pomenila zahvalo za do sedaj
opravljeno delo: Pavlini Urlich Dobovπek, predsednici
Zveze slovenskih mater in æena, ki letos praznuje πtirideset
let obstoja, za vztrajno in solidarno delo; za Slomπkov dom
v Ramos Mejiji, ki je pred kratkim praznoval svojo 45-
letnico, je prejel priznanje predsednik tega Marko Selan;

51. SLOVENSKI DAN IN 50. OBLETNICA NA©EGA DOMA V SAN JUSTU

,,Bratje zdruæeni naj bodo!”

Nad. na 4. str.
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To igro je æe pred kakimi dvajsetimi leti pokojni dr.
Tine Debeljak dal reæiserju Tonetu Oblaku, ki jo je
skrbno hranil za kako posebno priloænost. Ta se je
pojavila ob letoπnji 50-letnici Naπega doma, ko je
skupnost istoËasno slavila 51. Slovenski dan. Sklenili
so, da postavijo igro na oder, kar ni bilo lahko. Bilo je
namreË treba zbrati in izuËiti veliko πtevilo nastopa-
joËih. Hvala Bogu, imajo sanhuπËani dobrega reæiserja,
izkuπenega Blaæa MikliËa.

Igra sama je zanimivo delo, originalni verzi so
skoraj vsi znani iz pesnitve, samo povezave so nove.
Seveda pa je veliko stvari izpuπËenih. »eprav je delo
pesnitev, je dosegel pisatelj zelo moËan dramski uËi-
nek. Igra teËe napeto in reæiser MikliË je uspeπno reπil
izredno zahtevno nalogo.

Glavni igralec Martin Fierro je bil Martin Selan in je
dobro in napeto podal vlogo. Na njem je leæala teæka
naloga: od globoko ËuteËega moæa in oËeta, do pote-
puha in pretepaËa, preko vojaka, paæadorja in svetoval-
ca je obËinstvo dræal v napetosti vso igro.

Drugi sodelujoËi niso imeli daljπih vlog, vendar so
dobro povezovali dogajanja in gladko ter tekoËo vsebino.
Daljπe prikaze so imeli samo stari gavË (Janez Krajnik),
VizkaËa (Polde Malalan), Ërnec paæador (Marcelo Brula) ter
Cruz (Ivo UrbanËiË), ki so vsi predstavili svoje verze z
odliËnim uspehom. Drugi so imeli vsak po nekaj stavkov,
potrebnih za razumevanje pesnitve. Vendar moram prizna-
ti, da so bili dobro pripravljeni in uspeπni. Naj jih samo
navedem: Napolitanec (Toni Rovan), Angleæ (Damijan
Poglajen), sodnik (Tone Podræaj), æupan (Ciril Jan), major
(Janez BeliË), seræent (Rok MikliË), don Gaæo (Franci
Draksler), pretepaË (Klavdij Selan), Bask (Marko Malovrh),
krËmar (Marjan Grilj), peon (Adrian Gaser), pevec (Andrej

predsednica Mici MalavaπiË Casullo pa je prejela priznav-
no listino za Naπ dom San Justo ob 50-letnici neumornega
delovanja te slovenske trdnjave.

Za tem je pa pozdravil vse prisotne slovenski poslanec
v Evropski uniji prof. Lojze Peterle, ki je med drugim
poudaril zaËudenje nad kvalitetnim izvajanjem tega slavja.
Z navduπenim aplavzom je publika nagradila tehtne bese-
de slavnostnega gosta.

Nato je napovedovalka povabila dr. Katico Cukjati, da
spregovori kot slavnostna govornica tega veËera. Govor, ki
je bil zelo lepo sprejet, je bil æe objavljen v prejπnji πtevilki
Svobodne Slovenije.

IGRA MARTIN FIERRO

Zamisel o moænosti te predstavitve na odru Naπega
doma ,,Frido Beznik” je kroæila æe precej Ëasa. SanhuπËani
pa so sklenili, da se bo to mojstrsko klasiËno argentinsko
literarno delo v obliki dramatizacije odigralo na njihovih
odrskih deskah za posebno priloænost. Zlati jubilej doma je
bil najboljπi dan za poklon dvema kulturama in integraciji.

S skupnim delom in skupnimi moËmi je Naπ dom v San
Justu izvedel Ëudovito verzijo Martina Fierra. Podrobno
kritiko predstave objavljamo posebej, komentirali bomo le
potek po zakljuËku igre. Publika je z burnim aplavzom
nagradila reæiserja Blaæa MikliËa in igralce. Nato se je
Irena UrbanËiË Poglajen zahvalila vsem, ki so prevzeli
razne odgovornosti za uspeh celotnega dela. Reæiser Blaæ
MikliË in scenograf Tone Oblak sta vsak prejela originalen
πopek cvetlic. ©e prav posebnega priznanja je bil deleæen

glavni igralec Martin Selan v vlogi Martina Fierra. Dobili so
za spomin za to obletnico narejen posebni lesen kroænik z
grbom Naπega doma, igralci drugih domov, ki so se
pridruæili nastopu: inæ. Tone Podræaj, Ciril Jan, Polde
Malalan, Ingrid KopaË, Adrijan Gaser, Klavdij Selan, Mar-
celo Brula in Ivo UrbanËiË. Posebne omembe so bili
deleæni glasbena mojstra Toni MarkoviË in Pavel Erjavec
ter πepetalki Neæka Lovπin Kræiπnik in Ivana Tekavec.

Po zahvali sodelujoËim pa je napovedovalka veËera
povabila, naj se pribliæata k odru Meta Debeljak Vomber-
gar in Tine Debeljak ml. Naπ dom San Justu je izroËil
hËerki in sinu dr. Tineta Debeljaka, Ëastnega Ëlana Doma
v zahvalo za delo, ki ga je v njem opravil, kot kulturniku
in prijatelju priznanje v hvaleæen spomin. IzroËili so jima
bogat πopek roæ in spominsko plaketo.

Z navduπenjem in veseljem se je kulturni del programa
zakljuËil s petjem naπe zdomske himne ,,Slovenija v
svetu”.

Zaradi πtevilne udeleæbe so gledalci le poËasi zapuπËali
dvorano: pozdravljali so predstavnike, Ëestitali igralcem,
pokramljali z znanci. Na dvoriπËu so bile æe pripravljene
mize. Nadaljevala so se snidenja in obiski stojnic ter okrepËe-
valnic. Na razpolago je bilo mnogo dobrot, za jed in pijaËo.

Kmalu so se pa zasliπali priËakovane slovenske pesmi v
izvedbi Slovenskega instrumentalnega ansambla. Ni manj-
kalo veselih in navduπenih parov in ples je zavzel osrednji
del obπirnega pokritega dvoriπËa.

Ura je tekla. NoË je æe legla na zahod buenosaireπkega
predmestja. Slovenski dan se je poslavljal. Petdeseta oblet-
nica Naπega doma v San Justu je doæivela svojo apoteozo.
Prepojeni s slovenskim duhom in prijateljstvom pa smo si
v srcih ob slovesu vsi æeleli: Na svidenje, drugo leto bo
tudi tako presenetljivo lepo!

K. C.

,,Bratje zdruæeni …“
Nad. s 3. str.

Grilj), Ërnec (Ivan Albreht), Cruzov sin (Marko Malovrh
ml.), Fierrova sinova (Aleks Puntar in Marjan Kræiπnik).

Æenskih vlog skoraj ni, kar je paË razumljivo, so pa bile
zanimive in primerno podane. Fierrova æena (Marta Selan
Brula), Ërnka (Ingrid KopaË), gospodinja (Andrejka Puntar),
ujetnica (Angelca Podræaj MikliË), vraæarica (Ivana Teka-
vec), in niË veË. A ustvarile so primerno vzduπje.

Nastopilo je πe veË negovoreËih. Imenujmo jih kot so
navedeni v programu, saj je njihov doprinos vaæen tako za
razvoj kot za estetsko polnost izvedbe:

gavËa ujetnika: Milan Rovan, Ivko Uπtar; gavËi: Pavel
Modic, Stanko Jelen, Dani Zupanc, VanËi ©trubelj, Andrej
Drenik, Víctor Fekonja; drugi gavËi: Damjan Faldu-
to, Marjan MaruπiË, Erik Oblak, Martin Uπtar; sosedi:

Martin Fierro na sanhu πkem odru
Stanko Jelen, Pavel Modic, Marjan UrbanËiË; plesalca:
Marko Bregar, Matjaæ ©trubelj; policaji: Lojze Kræiπnik,
Milan Rovan, Stanko ©enk, Ivko Uπtar, Danijel Zafra;
otroka: Marjan Vombergar in Danilo Ægajnar; Indijanci:
Lojze Erjavec, Tomaæ Drenik, Martin Godec, Tomaæ
Grilj in Sebastijan Ægajnar; Indijanke: Marjana Grilj,
Elizabeta Levstik Fekonja, Karolina ©enk.

Pred odrom sta z inπtrumenti spremljala dogajanja
Toni MarkoviË na kitaro in Pavel Erjavec na boben.

Reæiser je spretno vkljuËil v igro πe plese, saj je
znano, da ima San Justo odliËno folklorno skupino, ki
je zelo poæivila dogajanje v krËmi. Perikon in drugi
plesi so nas postavili v pravi Ëas in kraj gavËevskih
veselic. Nastopili sta dve plesni skupini. Prvo so
sestavljali Marjana Fantini, Tatjana Groznik, LuËka
MarinËiË, Nadja MikliË, Erika Omahna, Mikaela
Omahna, Gabi Qualizza, Nataπa Qualizza, Ljudmila
Smrdelj, Debora ©trubelj, Damjan Falduto, Milan Go-
dec, Tomaæ Godec, Maksi Malovrh, Marjan MaruπiË,

Erik Oblak, TonËi Oblak, Kristjan Radoπ, Marko UrbanËiË
in Martin Uπtar. Drugo skupino pa so tvorili Klara Draksler,
Marjana Kræiπnik, Veronika MarinËiË, Sonja Modic, Moni-
ka Oblak, Marta Petelin, Sonja Poglajen, Ana Klara Zafra,
Marko Bregar, Nikolaj Falduto, Marjan Godec, Aleksander

Poglajen, Andrej Radoπ, Niko Radoπ, Pavel Radoπ, Matjaæ
©trubelj.

Reæiser Blaæ MikliË je dosegel veliko dramsko napetost
s posebnimi vloæki, na katere nismo navajeni. Za bolj
pristne plese so najeli uËitelje iz skupine ,,Pampa y cielo”
(Carmen Cerna, Carlos, Romina, Valeria in Sergio Navar-
ro), za borbo in gavËevska boja na noæ so tudi dobili
pomoË. Sodelovali sta πe LuËka Groznik in Mirjam Oblak.
Po sploπni sodbi je najbolj izpadla konËna slika paæador-
jev.

Gotovo je bila odliËna scenografija Toneta Oblaka s
sodelavci (Lojze Erjavec, Roman Jelen, Jani MarinËiË), ki je
pripomogla k prikazu avtentiËnosti igre. »ez ves oder sta
segali naslikani sceni ombuja in pogoriπËa, drugaËe je bila
prikazana scena pulperije ali tabora ali Indijancev.

Seveda je bilo treba veliko zakulisnih sodelavcev, da so
tolikπno mnoæico nastopajoËih, nad 90, pravilno zamaski-
rali, poËesali in oblekli v odgovarjajoËe obleke. Navedimo
jih. Za rekvizite sta bila odgovorna Mirjam Oblak in
Marjan Grilj; kostumi in priËeske: Veronika Malovrh,
Mirjam Oblak; pomoËnice: Joæica Malovrh Grilj, Marjana
Grilj, Bernarda Krajnik, Marta Krajnik, Danica Malovrh,
Metka Malovrh, Jelka Boænar Malovrh, Adrijana Oblak,
Kristina SkvarËa ©enk. Maskiranje: Danica Malovrh in
Veronika Malovrh; pomoËnice: Elizabeta Levstik Fekonja,
María Paula Martín, Angelca Podræaj MikliË, Magdalena
Oblak Ægajnar. ©epetalki: Neæka Lovπin Kræiπnik, Ivana
Tekavec. Pri organizaciji vaj pa je sodelovala Marta Selan
Brula.

Naj pripomnimo, da ker so predvsem mlajπi poznali
originalno delo, so z lahkoto sledili dogajanju, ga razumeli
in odobravali.

Igro je spremljal programski list, ki ga je izdelala
Monika Urbanija Koprivnikar

Vse to je pripomoglo k sploπnemu zadovoljstvu in
uspehu te teæke predstave, ki je bila napisana kot pesnitev,
a je tudi kot dramsko delo doseglo svoj uËinek in primerno
obeleæilo Slovenski dan in obletnico Naπega doma.

TD
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30. septembra je Naπ dom v San Justo praznoval
petdesetletnico svoje ustanovitve. Lepa obletnica, a πe lepπi
sad, ki ga je Dom prikazal svojim Ëlanom in drugim
gostom ob tej priloænosti. Dom je poln mladine, πe vedno
se veËa, vedno je kaj novega.

Veliko mnoæico zbranih - bilo jih je nad 400, je najprej
pozdravila povezovalka Ivana Tekavec. Poseben pozdrav
je veljal veleposlaniku Republike Slovenije v Argentini,
profesorju Avguπtinu Vivodu in gospe, Ëastnemu konzulu
Republike Slovenije v Buenos Airesu, podjetniku Hermanu
Zupanu in gospe, predsedniku krovne organizacije Zedin-
jene Slovenije Lojzetu Rezlju in gospe in delegatu sloven-
skih duπnih pastirjev v Argentini, mons. Juretu Rodetu. Prav
tako je posebej pozdravila predsednike in zastopnike
bratskih domov: Slovenska Pristava, Slovenska vas,
Slomπkov dom Ramos Mejía, Slovenski dom Carapachay in

Slovenski dom San Martín. Posebej so bili πe pozdravljeni
predstavniki staronaseljenske skupnosti Slovenskega
druπtva Triglav v Rosario ter predsednici Zveze slovenskih
mater in æena in Slovenske kulturne akcije.

Prav prisrËen pozdrav je veljal krajevnemu duπnemu
pastirju, patru doktorju Alojziju Kukovici in vsem ostalim
duπnim pastirjem; voditeljici πole Franceta BalantiËa Ireni
Poglajen in ostalim uËnim moËem; predsednici krajevnega
odseka Zveze slovenskih mater in æena; predsednikoma
krajevnih mladinskih organizacij, predsedniku druπtva upo-
kojencev ter voditeljici skupine mladcev in mladenk.

Nato je predsednica Naπega doma Mici MalavaπiË
Cassullo spregovorila otvoritvene besede slavja. Sledile so
pozdravne besede profesorja Avguπtina Vivoda, veleposla-
nika Republike Slovenije v Argentini, in Lojzeta Rezlja,
predsednika Zedinjene Slovenije.

©OLSKI IN FOLKLORNI NASTOPI

Ko se je zaËela organizirati slovenska skupnost v San
Justu, je bil gotovo eden izmed glavnih vzrokov
razmiπljanja o ustanovitvi lastnega Doma, obËutek potrebe
po lastnih prostorih za πolski teËaj. Takratni πolski prostori
niso bili preveË ugodni. Treba je bilo misliti na preselitev.
Kam, je bilo vpraπanje, ki je zvenelo. Otrok je bilo okoli
70. Æe 55 let deluje teËaj slovenskega jezika ali πola
Franceta BalantiËa. Nedvomno je steber te πole gospodiËna
Angelca Klanπek, kateri se imajo v veliki meri zahvaliti, da
otroci lahko zahajajo vsako soboto v to πolo in da πe vedno
radi prepevajo, saj je vrsto let vodila otroπki zborËek. Sedaj
vodi ta otroπki zborËek Marija Krajnik ©trubelj. Ta veËer
nam je zapel Slomπkovi ,,Najboljπe sladko vince” in
,,zdravilo za strah”. Pri izvajanju je sodelovala kot vedno
Kristina SkvarËa ©enk.

Zatem je sedanja voditeljica πole Franceta BalantiËa
Irene UrbanËiË Poglajen pozdravila vse navzoËe.

V Naπem domu se veliko pleπe in raja! Sanhuπka
folklorna skupina je nastopila ne samo na domaËen odru
temveË celo v Barilochah, Mendozi in v Sloveniji, tudi v
Cankarjevem domu! Brezdvomno ena izmed najboljπih

SLAVNOSTNA VE»ERJA PETDESETLETNICE
NA©EGA DOMA SAN JUSTO

pridobitev Naπega doma pa
je folklorna skupina otrok,
mladcev in mladenk. Zahva-
la gre voditeljicam skupine,
Mirjam Mehle Javorπek,
LuËki Groznik in Bernardi
Juhant za ves trud pri πtevil-
nih vajah in nastopih.

Kot dokaz tovrstne aktiv-
nosti je otroπka folklorna
skupina razveselila navzoËe
s prekmurskimi plesi.

V imenu skupine mlad-
cev in mladenk je pozdravila
Sonja MikliË in v imenu kra-
jevne Slovenske fantovske
zveze ter Slovenske dekliπke
organizacije Marjan Godec.

PRELEPA SLOVENSKA NARODNA PESEM!

»e brskamo po spominu, bomo odkrili, da pravzaprav
delovanje Naπega doma seæe prav tja okoli leta 1950, ko
je bila ena izmed temeljnih dejavnosti ravno takoimenov-
ani Farni pevski zbor San Justo. Danes, s πe vedno lepo
uglaπenimi glasovi pevk, ki so sestavljale takratni cerkveni
pevski zbor z dodatkom novih moËi, se nam je predstavil
zbor Slovenskih mater in æena San Justo, ki je nastal na
pobudo Anice Mehle in ga vodi prof. Andrejka Selan
Vombergar.

Prisluhnili smo pesmima ,,©krjanËek poje, ævrgoli” v
priredbi Matija Tomca in ,,Tam, kjer teËe bistra Zila” v
harmonizaciji Franceta Cigana.

Sledile so vrstice Franceta Papeæa
pod naslovom ,,Dom”, ki jih je recitirala
Tatjana Modic Kræiπnik

Pozdravili so navzoËe πe predsednica
krajevnega odseka Zveze slovenskih
mater in æena, Neæka Lovπin Kræiπnik ter
predsednik druπtva upokojencev Stane
Mustar.

Meπani pevski zbor San Justo je pred
kratkim praznoval visoki jubilej 35.
obletnice. Ustanovil ga je Andrej Selan,
na pobudo dr. Alojzija Starca. Povzela je
vodstvo taktirke prof. Andrejka Selan Vombergar. Zbor
aktivno sodeluje pri vsaki dejavnosti Doma: domobranskih
proslavah, boæiËnih in velikonoËnih akademijah, obletni-
cah, igrah, materinskih in oËetovskih proslavah in πe in πe.

Ta veËer nas je Meπani pevski zbor pozdravil s pesmijo
,,Planinska” Antona Forsterja in ,,Æenka mi v goste gre” v
priredbi Prelovca.

Marta Petelin je obËuteno recitirala pesem Franceta
Papeæa ,,Vasi”.

Nato je povezovalka prebrala pozdrave, ki so jih poslali
Domu: Janez Janπa, predsednik vlade RS, prof Lojze
Peterle, evropski poslanec, sanhuπki πkof Baldomero Carlos
Martini, argentinski dræavni poslanec Luis Cigogna in
podpredsednik Slovenske Konference SSK Franci Feltrin.

KonËno je πe dr. Alojzij Kukovica pozdravil svoje
farane. Po molitvi pa se je priËela veËerja. Med veËerjo sta
nas presenetila dva mlada pevca, ki πtudirata glasbo:
Marko ©trubelj z dvema pesmima, ,,Recondita armonia”
Giacomma Puccinija ter ,,La donna e mobile” Giuseppe
Verdija; ter Magdalena Jerman s ,,»as poslovitve” in
,,VeËer” (Marta Zore).

PODELITEV PLAKET BIV©IM PREDSEDNIKOM

Æe na veliko noË leta 1950 so se rojaki v velikem πtevilu
prviË zbrali pri slovenski maπi ob spremstvu ljudskega petja
v sanhuπki farni cerkvi svetih Justa in Pastorja. Zaradi
velikega πtevila Slovencev v okraju San Justo so zaprosili za

dovoljenje, da bi imeli Slo-
venci vsako nedeljo maπo
ob osmih zjutraj, v do-
maËem slovenskem jeziku.
Za duπnega pastirja je bil
nastavljen salezijanski du-
hovnik Janko Mernik. Na
njegovo pobudo je nastal
cerkveni pevski zbor, vzkli-
lo je seme odrskih predstav
pod vodstvom Ivana Ovna,
in tako je vse lepo in
navduπeno potekalo: maπe
in petje; petje in odrske igre;
igre in dobro obiskane prire-
ditve.

A ti naπi pionirji so poleg
rodne zemlje pogreπali πe
nekaj: lastno streho, kjer bi
si sami gospodarili. Po ne-

deljski maπi so se zbirali nedaleË od cerkve, v baru Tokio.
Tam je neko nedeljo nekdo na glas pomislil ,,O, ko bi imeli
svoj dom”. In res, stopili so v akcijo za lasten prostor. Vrstili
so se sestanki, poizvedovanje za nakup zemljiπËa, delo,
priprave in konËno je napoËil dan velikega veselja: otvoritev
Naπega doma, dne 21. oktobra leta 1956. Za prvega
predsednika Naπega doma je bil izvoljen Ludvik Hren.

Leto za letom so izvoljeni predsedniki in njihovi
odborniki vztrajno Ëuvali in bdeli nad poslanstvom Naπega
doma. Koliko neprespanih noËi, skrbi, prikrajπanih dni za
druæino, zaskrbljenosti za to ali ono prireditev ali obisk!

Za vse to so na prireditvi bivπim predsednikom ali
njihovim druæinam izrekli posebno zahvalo. Naj naπtejemo
vse predsednike: Ludvik Hren, Lojze Zakrajπek, Franc

Benko,Tone Oblak, Peter »arman, Stane
Mustar, Marjan Bogataj, Joæe MikliË,
Pavla Kocjan LipuπËek, Janez Albreht.
Od leta 1998 pa je predsednica Doma
Mici MalavaπiË Casullo, ki izvrπuje svoje
delo odloËno, odgovorno, iznajdljivo in
dinamiËno.

Njim sta se pridruæila πe botra
Naπega doma, da so jima izroËili spo-
minske plakete. To sta Anica Indihar in
Ciril Oblak. Pa πe druæina prvega botra,
Vinka Zupanca.

SPOMINSKI KROÆNIKI

Za to visoko slavje je odbor Naπega doma pripravil
spominske kroænike, ki so jih v zahvalo za vso podporo in
razumevanje za delo poklonili veleposlaniku prof.
Avguπtinu Vivodu in Ëastnemu konzulu Hermanu Zupanu.

Povabili so πe predsednike in predstavnike Zedinjene
Slovenije in bratskih domov, da so jim jih izroËili, in
osebe, ki imajo posebno zaslugo, da so priËeli z ustanav-
ljanjem Naπega doma, ki so Vida BevËar Tekavec, Anica

Zupanc Zakrajπek ter Pavle Malovrh, Feliks Oblak in Ivan
Zupanc. Spominske kroænike z grbom Doma je dobila tudi
vsaka druæina Ëlanov Doma.

Potem je bil povabljen na oder scenograf in neumorni
voditelj in garaË Tone Oblak, ki so mu izroËili spominski
kroænik. Dokaz njegove priljubljenosti med publiko,
predvsem mladimi, je bil buren aplavz, s katerimi so ga
pozdravili.

NAPITNICA ZA ROJSTNI DAN

Rojstni dan brez torte in napitnice ni pravo praznovan-
je. Kaj pa πe, ko je jubilej tako vaæen kot je 50. obletnica
Naπega doma. Upihnili so luËke na veliki torti in nalili
kozarce s sidro.

Nazdravili so Naπemu domu! Kaj boljπega kot recitacija
Preπernove Zdravljice, ki nam jo je podal Blaæ MikliË.

Nadaljevala se je dobra in obilna veËerja, ki so jo pripravile
sanhuπke æene, postregla pa jo je mladina. V dobri volji in po
prijetnem klepetu so se gostje razπli πele v poznih urah.
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ÆENA IN NJEN SVET

Ta kraπki veter smo æe nekajkrat omenili,
zasluæi pa podrobnejπi opis.

Andrej Mihovec o tem pojavu takole
piπe v knjigi Slovenija, pokrajine in ljudje
(Zaloæba Mladinska knjiga 1998). Podajamo
skrajπano:

Burja je gotovo eden najbolj znaËilnih
pa tudi neprijetnih vremenskih pojavov na
Krasu, Vipavski dolini in primorju. MoËna
burja je priπla v zgodovinske knjige, prilago-
ditev nanjo je pustila pomembne sledove v
arhitekturi hiπ in vasi na Krasu. Pozimi dela
burja preglavice, kakrπnih si prebivalci dru-
gih delov Slovenije niti ne predstavljajo.

Prvi opis burje, pa tudi njeno imen,
izvira se iz antike. Ko je cesar Teodozij v
bitki pri AjdovπËini 6. septembra 394 zma-
gal, mu je pri tem pomagal severni ledeni
veter. Burja je privrπala iz gora in Teodoze-
jevim vojakom jemala sulice iz rok in jih
metala v sovraænike. Burjo omenja tudi
Valvazor, ko opisuje podnebje deæele in
teæave, ki jih imajo tovorniki na Krasu. Burja
je bila tedaj πe moËnejπa kot danes, saj je bil
Kras zaradi paπe brez drevja ali gozdov.

»lovek naj bi se celo æivljenje uËil. Ko se neha uËiti je
praktiËno mrtev. »udovito mi je bilo posluπati o petinosem-
desetletnem gospodu, ki se je po dolgih letih, ne, desetletjih
bivanja v tujini vrnil v domovino.V bistvu je takrat moral
zaËeti Ëisto na novo, saj je bilo vse popolnoma drugaËe kot
takrat, ko je odhajal od doma. Pa ne samo to. Pri svojih
petinosemdesetih letih se je dal pouËiti o raËunalniku, zaËel
je prevajati in uporabljati raËunalnik. Seveda sliπim vsak
dan tudi drugaËne zgodbe, ko na primer Ëlovek pri petde-
setih letih izjavi: ,,Zdaj sem toliko star, da se ne bom niËesar
veË na novo uËil.” ©koda. Ampak ljudje smo res zelo
razliËni. Morda res ne moremo od vseh priËakovati, da
bodo v visoki starosti zaËeli uporabljati raËunalnik, se pa
lahko uËimo πe mnoge druge, za æivljenje zelo potrebne
stvari.

Za tisto najpomembnejπe uËenje niso potrebni raËunalniki,
tretja univerza, razni teËaji, udejstvovanje pri raznih πportnih
aktivnostih in πe in πe. Najpomembnejπe uËenje se odvija v
Ëisto vsakdanjem æivljenju, ob stvareh, ki bi jih æeleli imeti
drugaËe, pa so tako, kot so. Sprejeti æivljenje z novimi izzivi,
spremeniti to, kar se da spremeniti in znati æiveti s tem, Ëesar
se ne da spremeniti, je najveËja modrost æivljenja. In ob tem
ohraniti upanje, da se bo na koncu vse dobro izteklo, Ëeprav
se v tem trenutku nikakor ne moremo predstavljati, kako. UËiti
se vsega tega je nekaj, kar traja do zadnjega diha in Ëim starejπi
smo, veË je tega uËenja. Vedno bolj Ëutimo, da nismo mi tisti,
ki bi lahko odrejali, kako se bo naπe æivljenje odvijalo.

Pogosto vpraπam ljudi, ali so si pri dvajsetih letih
predstavljali, da se bo æivljenje odvijalo tako, kot se je, pa
mi potem hitijo zagotavljati, da je bilo povsem drugaËe, kot
so si predstavljali. »e bi jim kdo vnaprej vse to povedal, bi
rekli, da tega ne bodo zmogli. Pa so. Marsikaj je bilo zelo
teæko, pa dobi potem tudi to teæko neko novo razseænost.

To je dejansko vera: da smo pripravljeni do konca uËiti
se in upati, da bomo kos vsemu, kar æivljenje prinaπa s
seboj. In da bo na koncu vse dobro.

Muzej krπËanstva bo nasledil Slovenski verski muzej v
StiËni, se je s predlogom resornega ministrstva strinjala
vlada. V utemeljitvi sklepa je vlada poudarila, da se je
stiπki muzej v petnajstletnem delovanju s svojimi trideseti-
mi zbirkami in veË kot 17. 000 evidentiranimi eksponati,
πtevilnimi obËasnimi razstavami in drugimi dejavnostmi
uvrstil med najbolj prepoznavne slovenske muzeje, kar
potrjujejo πtevilni domaËi in tuji obiskovalci. V muzeju
letno zabeleæijo veË kot 20.000 obiskovalcev.

Z vladnim sklepom bo ustanovitelj muzeja postala
dræava, Slovenska πkofovska konferenca pa bo ostala
njegova soustanoviteljica. Sklep o ustanovitvi Muzeja
krπËanstva med drugim doloËa, da bo direktorja muzeja
imenoval minister za kulturo na podlagi javnega razpisa in
po predhodnem mnenju sveta tega javnega zavoda. No-
voustanovljeni zavod naj bi prevzel tudi vse doslej zapos-
lene v Slovenskem verskem muzeju.

Slovenski verski muzej ima svoje prostore v stari
prelaturi v cistercijanskem samostanu v StiËni. ZaËetki
muzeja segajo æe v 80-ta leta, ko sta se iz dela samos-
tanskih stavb izselili osnovna πola in gimnazija. Muzej je v
prvem desetletju deloval na ljubiteljski osnovi zbiranja in
razstavljanja. Ob podpori samostana in pod nadzorom
spomeniπkovarstvene sluæbe ter ob pomoËi razliËnih dona-
torjev iz Slovenije in tujine so uredili razstavne prostore.

Leta 1991 je bilo v StiËni ustanovljeno Druπtvo prijate-
ljev Slovenskega verskega muzeja, ki je s pomoËjo minis-
trstva za kulturo zaposlilo prvega kustosa. Slovenski verski
muzej je nato septembra 2003 ustanovila Slovenska πkofo-
vska konferenca. Muzej je v hrambo prevzel vse zbirke in
muzejske predmete, ki jih je hranilo Druπtvo prijateljev
verskega muzeja v StiËni.

Muzej varuje, raziskuje, ohranja, restavrira in doku-
mentira sakralno dediπËino na obmoËju cele Slovenije.
Poleg stalne razstave prireja tudi obËasne razstave.

Stalna razstava zajema samostansko zbirko likovnih del,
starin, inkunabul, arhivskih listin, peËatov, liturgiËnih oblaËil
in predmetov, ki jih je muzeju v hrambo odstopil stiπki
cistercijanski samostan, predstavitev starih meniπkih delav-
nic, spominska soba zeliπËarja patra Simona AπiËa, galerijo
akademskega slikarja patra Gabrijela Humeka, zbirko
sakralne umetnosti, zbirko slovenske ljudske poboænosti,
zbirko sester urπulink in sester hËera krπËanske ljubezni,
spominsko sobo misijonarja Friderika Barage, kulturnozgo-
dovinsko zbirko in zbirko starin Leopolda KozlevËarja.

Na ogled je tudi stalna razstava Zgodovina krπËanstva
na Slovenskem, ki je bila leta 2003 nagrajena z
muzeoloπkim Valvasorjevim priznanjem in obËinsko na-
grado. V sklopu obiska muzeja so tudi ogled cistercijanske-
ga samostana, kriænega hodnika, refektorija, samostanske
bazilike, vhodnega stolpa in videoprojekcije o zgodovini
samostana ter duhovnem æivljenju v njem, je mogoËe
izvedeti na spletni strani muzeja.

V Slovenskem narod-
nem gledaliπËu Opera in
balet Ljubljana je bila æalna
slovesnost v spomin na ba-
letnega koreografa, plesal-
ca in pedagoga Pina
Mlakarja. Mlakar je v 100.
letu starosti umrl ob koncu
prejπnjega tedna.

Ravnatelj SNG Opere in
baleta Ljubljana Kristijan
Ukmar je Pina Mlakarja oz-
naËil kot pokonËnega Ëlo-
veka, ki se je zavedal svoje-
ga znanja, zato je bil samo-
zavesten, obenem je s skro-
mnostjo pristopal k poklicu
plesalca. O paru Pia in Pino
Mlakar je Ukmar dejal, da
je kot pojem preπel v evrop-
sko zgodovino plesne ume-
tnosti 20. stoletja.

Kot je dejal, sta Pia in
Pino Mlakar v dobrem de-
setletju iz neznanih plesal-
cev postala iskana in zaæe-
lena evropska plesalca in
koreografa. Njun ples je
odlikovala izjemna tehniË-
na veπËina, povezana z
duhovnostjo.

Ukmar je spregovoril
tudi o njuni umetniπki poti
po drugi svetovni vojni in
dejal, da vse, kar je danes
na Slovenskem povezano s
plesom, v zaËetku nosi sle-
dove njunega dela. Omenil
je tudi njuno zamisel o
inπtitutu za plesno umet-

Letos mineva 100 let od rojstva in 10 let od smrti
akademika Antona Trstenjaka, zato so se na Slovenski
akademiji znanosti in umetnosti (SAZU) odloËili, da
temu velikemu psihologu posvetijo simpozij, ki bo 5.
in 6. oktobra potekal v dvorani SAZU. O osebnosti
Antona Trstenjaka bo prvi spregovoril akademik France
Bernik.

Na simpoziju bo o Trstenjakovem æivljenju in delu
spregovoril tudi Joæe Ramovπ, akademik Anton Vratuπa se
bo posvetil Trstenjakovim mislim o manjπinskem
vpraπanju, o njegovem veËplastnem dojemanju psihologije
bodo spregovorili Vid PeËjak, Janez Musek, Marko PoliË,
Edvard Konrad in Maks Tuπak. Edukativno-svetovalne raz-
seænosti v Trstenjakovih delih bo predstavil Stanko Gerjolj,
njegovemu poljudnemu delu pa se bo posvetil Vinko
PotoËnik.

HODIL PO ZEMLJI SEM NA©I…

Kraπla burja
Burja je suh, hladen, sunkovit se-

verovzhodni veter, ki se pojavlja v primorski
Sloveniji vse leto, zlasti moËan in pogost pa
je v zimski polovici leta. Kjer je burja
moËnejπa, lahko vidimo poπevno rastoËa
drevesa in njihove nesimetriËne kroπnje.
Burja nastane, kadar se zaradi razlike med
pritiskom zraka nad celino in morjem
hladnejπi, gostejπi zrak preliva prek grebe-
nov Trnovskega gozdu, Nanosa, Hruπice,
Javornikov in Sneænika na primorsko stran.

Kljub temu, da se zrak pri spuπËanju
nekoliko ogreje, je prodor hladnega zraka
tako hiter in moËan, da povzroËi burja
obËuten padec temperatur. Zato v naπih
primorskih krajih ne uspevajo πtevilne sre-
dozemske rastline, kakrπne najdemo dru-
god, kjer burje ali podobnega vetra ne
poznajo. Ogrevanje zraka pri spustu pa
pomeni, da se ta zrak tudi osuπi, oblaki se
razblinijo, nastopi suho in sonËno, a sveæe
in nekaj Ëasa stalno vreme

(Tako kot v Argentini, kadar vleËe Pam-
pero, op. zb.).

……..
Izjemne hitrosti, ki jih burja dosega, so

hitrosti 200 km/h ...
Manj moËna burja je v Pivski kotlini,

vendar pa burja tu pogosto vleËe med
sneæenjem. Posledica so sneæni zameti na
cestah med Postojno in Razdrtim, pa tudi
naprej, prav do DivaËe. MoËnejπa burja se
spet pojavi pod Kraπkim robom.

Burja se pojavlja v vseh letnih Ëasih,
redka je le julija in avgusta. Najpogostejπa
in najmoËnejπa je januarja, februarja in
decembra. Tedaj lahko vleËe moËna burja
tudi veË dni zapored. ...

MoË burje je tako velika, da lomi drevje,
odkriva strehe ali prevraËa avtomobile na
cestah. Naselja na Krasu so zato nastala
tam, kjer je burja πibkejπa, strani hiπ, ki so
izpostavljene burji imajo manj odprtin, hiπe
so brez velikih napuπËev. …

Bolj kot naselja so burji izpostavljene
ceste. Ceste v Vipavski dolini so zaprte tudi do
deset dni na leto zaradi moËnega vetra. Na
avtocestah, ki preËkajo Kras, so na najbolj
izpostavljenih mestih zaπËitne ograje in
opozorila, ki nevajenim voznikom sporoËajo
nevarnost sunkovitih boËnih vetrov. …

Burja povzroËa πtevilne teæave, vendar
daje hladni suhi veter nekaterim sredozem-
skim pokrajinam poseben Ëar in jih loËi od
ostale Slovenije.

(Zbral in priredil Franci Markeæ)

Vseæivljenjsko uËenje
METKA KLEVI©AR

Drugi dan simpozija bo s prispevkom o odnosu med
teologijo in filozofijo v delu Antona Trstenjaka odprl Anton
Stres, Trstenjakov odnos do sodobne filozofije pa bo
osvetlila Cvetka Hedæet Toth. V nadaljevanju simpozija
bodo sledili πe prispevki Trstenjakova filozofska antropolo-
gija Boruta Oπlaja, na temo Anton Trstenjak: od neosholas-
tike prek fenomenologije do modernih idejnih tokov bo
razmiπljal Janez Juhant, Trstenjakov personalizem bo osve-
tlil Edvard KovaË, Bojan Æalec pa bo zbranim pribliæal
odnos med Trstenjakom in Vebrom.

Anton Trstenjak se je rodil 8. januarja 1906 v bliæini
Gornje Radgone. Bil je duhovnik in je na Teoloπki fakulteti
od leta 1940 do upokojitve leta 1973 predaval filozofijo.
Trstenjakova bibliografija obsega 47 izvirnih knjig v
slovenπËini in tujih jezikih, s prevodi in ponatisi blizu 100,
ter preko 500 znanstvenih, strokovnih in poljudnih Ëlankov.

Med njegovimi knjigami in Ëlanki so tako
psiholoπka, antropoloπka, filozofska, kulturoloπka, na-
rodnostna in teoloπka dela, najbolj obseæen pa je
njegov prispevek k psiholoπki vedi. Poleg znanstvenih
so bile zanj znaËilne tudi poljudno strokovne knjige za
πirπe bralstvo.

Simpozij o Antonu Trstenjaku

nost, ki pa ni zaæivela. Kot
je dejal, je bilo ,,njuno æivl-
jenje bogato in izpolnjeno,
bogate in neizpolnjene za-
misli pa ostajajo kot obveza
nam in prihodnjim rodo-
vom”.

Koreograf Iko Otrin je
poudaril, da je Pino Mlakar
ustvaril nov pogled na ples-
no umetnost v Evropi. Kot je
dejal, za Pio in Pina Mlakar-
ja ples ni bil sluæba, ,,bil je
æivljenje, religija”. Otrin je
tudi opozoril na to, da je bil
Pino Mlakar evropski umet-
nik, nikoli pa ni postal Ëlan
Slovenske akademije zna-
nosti in umetnosti, zato se je
vpraπal, ali na Slovenskem
πe vedno velja prepriËanje,
da ples ni resna umetnost.

Spomine na velikega
plesalca, koreografa in pe-
dagoga Pina Mlakarja in na
njegovo soprogo Pio Mlakar
so obudili tudi umetniπki
vodja ljubljanskega baleta
Jaπ Otrin, operni reæiser,
koreograf in publicist Hen-
rik Neubauer ter πe nekateri,
ki so imeli priloænost spoz-
nati baletni par. Na sloves-
nosti so prebrali tudi nekaj
izrazov soæalja Mlakarjevih
stanovskih kolegov iz tujine,
predvsem iz dræav nekdanje
Jugoslavije, pa tudi izraze
soæalja z ministrstva za kul-
turo Republike Hrvaπke.

V spomin
na Pina Mlakarja

Muzej krπËanstva
na Slovenskem

posledica padanja hladnega zraka in ne
razlik v pritiskih. Hitrost burje je odvisna od
razlik v temperaturi zraka na obeh straneh
gorskih pregrad, od viπine padca ter obliko-
vanosti reliefa, ki jo lahko usmeri in pone-
kod moËno okrepi. Z oddaljenostjo od po-
boËij se njena hitrost zmanjπuje, vendar se
pojavlja πe daleË od kraja nastanka. Pri nas
je najmoËnejπa burja v Vipavski dolini pod
Nanosom in Trnovskim gozdom, kjer je
padec zraka najveËji, ali na primer pri
Postojni, kjer se zrak usmeri skozi Postojn-
ska vrata. MoËno burjo pozna tudi Kras, pa
tudi pokrajina pod »rnim kalom ter Træaπko.

Druga znaËilnost burje je sunkovitost.
Ko se hladni zrak prelije prek slemen,
predvsem pa zaradi trenja s tlemi, se zrak
zavrtinËi, te vrtince pa zaznamo kot sunke
razliËnih jakosti in smeri …

Ker je burja posledica oblikovanosti reli-
efa, je njena moË od kraja do kraja razliËna,
od nadmorske viπine pa je odvisna tudi
njena temperatura oziroma pojav snega in
sneænih zametov z njo ...

NajmoËnejπa burja je pri AjdovπËini, kjer
njena povpreËna hitrost znaπa 19.5 km,
povpreËna jakost sunkov pa 94.5 km/h.
Najviπja izmerjena hitrost sunka burje je bila
170.6 km/h. Novejπe meritve ob cestah
kaæejo, da lahko posamezni sunki presegajo
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GRADNJA NASIPA NA MURI
Slovenija vztraja na poloæaju, kot je bil junija 1991,

vendar dokonËnih dogovorov med dræavama ni, zato je
tudi v vmesnem Ëasu potrebno poiskati reπitve za to, da
bodo ljudje ob meji normalno æiveli tudi v tem obdobju,
je ob sreËanju s hrvaπkim premierom Ivom Sanaderjem v
Hotizi o dogovoru za skupno gradnjo protipoplavne
zaπËite Mure povedal slovenski premier Janez Janπa. Sana-
der je izrazil zadovoljstvo, da je priπlo do sreËanja obeh
strani, in dodal da danaπnji dogovor ne pomeni
nikakrπnega prejudiciranja meje, saj delegaciji sploh nista
govorila o mejah, paË pa o tem, na kakπen naËin zaπËititi
tukajπnje prebivalstvo na obeh straneh meje pred poplava-
mi.

O SKRIVNOSTIH PREDORA
Ob stoletnici bohinjske æelezniπke proge, ki jo na

Gorenjskem in severnem Primorskem praznujejo letos, so
Slovenske æeleznice izdale knjigo Ervina SorËa Skrivnosti
Bohinjskega predora. Knjiga ni zgolj tehniËni opis podzem-
nih gradenj. Slog pisanja je namreË oseben in barvit, pri
Ëemer je vsebina obogatena z razliËnim gradivom, ki
veËinoma ni bilo πe nikdar objavljeno. To gradivo priËa o
tem, kako velika tehnoloπko-kulturna zakladnica je Bohinj-
ski predor. Knjiæna poglavja povezujejo æivljenjske zgodbe
graditeljev predora. Zanimivo je opisan tudi preboj predo-
ra, ki priËa o natanËnosti, s katero sta bila rova spojena.
Tudi opisi ostalih gradbenih faz so opremljeni z nazornimi
fotografijami in risbami.

ZBORNIK O ZGODOVINI TROMEJE
Pri Celovπki Mohorjevi je izπel zbornik Avstrijsko-

italijansko-slovenska tromeja, ki sta ga uredila Tina Baho-
vec in Theodor Domej, idejni oËe projekta je bil Andreas
Moritsch. raziskovalci so v veËji meri uspeli doseËi cilje, ki
si jih je Moritsch zadal, in sicer prikazati nacionalno
problematiko na primeru mikroregije, nuditi vpogled v
evropske procese regionalizacije ter premagati nacionalne
predsodke in stereotipe. V zborniku so predstavljeni rezul-
tati veËletnega raziskovalnega dela znanstvenikov iz Avstri-
je, Italije in Slovenije. Izπel je v nemπkem jeziku, dodani pa
so mu obseæni povzetki v slovenskem in italijanskem
jeziku. iz finanËnih razlogov slovenske izdaje zbornika ne
naËrtujejo. PodroËje tromeje, kjer prebiva dvo- in veËjeziË-
no prebivalstvo, je bilo veË stoletji gospodarsko tesno
povezano. Za prebivalce tromeje je bil znaËilen tudi
preteæno enoten æivljenjski slog. Zaradi procesov naciona-
lizacije pa se je podroËje dezintegriralo in bilo razdeljeno
na nacionalne dræave.

PO»ITNICE OB NAHUEL HUAPI
Pred nekaj meseci je ,,Svobodna Slovenija” v

svojem uvodniku poudarila pomen poËitnic in spre-
membe zraka za prebivalstvo velemest. Ne mislim
ponavljati razlog, ki jih dotiËni trezni in pameten
Ëlovek navaja. Omeniti hoËem le, da je vpraπanje
cenenih poËitnic prvenstveno vpraπanje za izseljence,
ki morejo po sedmih, osmih letih gospodarskih skrbi
dobro preudariti, kako naj pametno naloæijo vsak
pesos, pri tem pa ne smejo pozabiti, da se zdravje ne
kupi ne z majhnim, ne z velikim denarjem …

SLOVENCI V ARGENTINI
BUENOS AIRES

Slovenska dekliπka organizacija
Je imela preteklo nedeljo 14. oktobra svoj redni

letni obËni zbor. Po pozdravnih besedah, ki jih je
predsednica naslovila na duhovnega vodja SDO,
preË. g. direktorja A. Oreharja in πtevilne navzoËe
Ëlanice, je prijetno zadonela pesem kot uvodna
toËka.

Sledilo je branje zapisnika zadnje obËnega zbora.
Takoj za tem so odbornice in referentke v svojih
poroËilih podale sliko celotnega dela in æivljenja
organizacije v preteklem letu.

ObËni zbor – tako je v svojim poroËilu naglasila
predsednica – je in mora biti za organizacijo lep,
velik in pomemben dogodek. Saj je to dan bilance-
obraËuna, ko nam jasno stopijo pred oËi vsi uspehi
truda in dela, ki smo ga opravili. Danes lahko
ugotovimo, da Ëas, ki smo ga ærtvovali organizaciji ni
bil izgubljen. Saj smo z delom ne le okoristile sebe,
temveË tudi odplaËale kulturni dolg, ki ga od nas
zahteva naπa narodna zavest. Marsikaj je bilo morda
tudi zanemarjenega in neizvrπenega tekom leta, kar
se danes ne da veË popraviti. Lahko pa naredimo
sklep za bodoËe: Dekle sem, Ëlanica organizacije
sem, Slovenka sem. Izpolniti hoËem za naprej v polni
meri svojo dolænost do sebe, do organizacije in do
svojega slovenskega naroda. Zastaviti hoËem znova
svoje mlade moËi in sile v delo, ki bo v Ëast Bogu, v
sreËo in blagor meni ter v korist domovini.

Razreπnico, ki jo je nadzorni odbor dal v pohvalo
dosedanjemu odboru, so vse navzoËe Ëlanice so-
glasno odobrile. Z volitvami je organizacija dobila
nov odbor, ki ga sestavljajo: predsednica Joæi Lesko-
vic, podpredsednica: Ani ©tefe, tajnica:Martina Mize-
rit,  blagajniËarka: Metka Jesenovec. V πirπi odbor so
bile izvoljene: Za kulturni referentki: Sandra Majhen
in Marjetka Æeleznikar,  skrb za πport imata: Katica
Moder in AnËi MalavaπiË, petje boste vodili: Anka
Savelli in Joæica Tomaæin; gospodinjsko delo bo
imela na skrbi Anica Mehle. V nadzorni odbor sta bili
imenovani Mara Bidovec in Francka Strah.

OSEBNE NOVICE
Druæinska sreËa. V druæini g. Joæeta Repovæ in

njegove æene ge. Majde, roj. KavËiË se je rodila
hËerka Marija-Terezika. SreËnim starπem naπe Ëestit-
ke.
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Oblikovanje in tisk: TALLERES GRÁFICOS VILKO S.R.L.  / Estados

Unidos 425 - C1101AAI Buenos Aires Argentina - Tel.: (54-11)

4362-7215 - E-mail: info@vilko.com.ar

OSEBNE NOVICE

Smrt
V San Justu je umrl g. Alojz Germ (81); v prometni

nesreËi v Las Margaritas (Santa Fe) Justina Hartman  (16); v
San Martinu g. Pavel Pristovnik (87).

Naj poËivajo v miru!

DAROVALI SO
Zveza slovenskih mater in æena  se toplo zahvaljuje

darovalcem v njen dobrodelni sklad: N. N. Hurlingham,
200.- pesov; M. S., ob obletnici moæeve smrti, 100.- pesov;
Rajko Bajec 100.- ameriπkih dolarjev. Bog stotero povrni
dobrotnikom!

Slikarka Ejti ©tih, rojena
leta 1957 v Ljubljani, od
leta 1982 æivi in ustvarja v
Santa Cruzu de la Sierri v
Boliviji. Umetnica, ki slo-
venskemu obËinstvu ni ne-
znana, saj je doslej æe razs-
tavljala tako v Ljubljani kot
tudi v Mariboru, bo tokrat v
obeh mestih predstavila
svoja najnovejπa dela. Pred
leti je razstavila svoja dela
tudi v Recoleti v Buenos
Airesu.

Ejti ©tih v svojem slikar-
skem ustvarjanju ne upoda-
blja eksotike svoje nove
domovine, temveË ljudi
vsakdana, ki jih njihove
strasti, poæelenja, strahovi
in upanja spreminjajo v
globalna bitja, ter prizore
iz sveta, ki jo obkroæa.
Vendar z enako silovitostjo
slika tudi monumentalen
kriæev pot za katedralo Ri-
beralta v Boliviji kot asoci-
acijo na svojo lastno usodo
v podobi Penelope, ki ne

Ëaka na Odiseja, temveË na
svojo slikarsko vrnitev v
Slovenijo.

Osnovno gibalo njenega
slikarstva je torej zgodba
bodisi iz sodobnega civilizi-
ranega sveta bodisi iz pol-
pretekle ali pretekle zgodo-
vine, ki je figurativno in
pogostoma ironiËno upodo-
bljena na velikem slikov-
nem polju s koloristiËnimi
in agresivnimi barvnimi na-
nosi, so pred Ëasom zapisali
v Mestni galeriji Ljubljana.

Ejti ©tih je πtudirala na
likovnih akademijah v Lju-
bljani in v Zagrebu. Poleg
slikarstva se posveËa obli-
kovanju plakatov ter ilustra-
cij za knjige, revije in Ëaso-
pise. Nekaj Ëasa je pouËe-
vala risanje in slikanje v
Ateljeju vizualnih umetnosti
v Santa Cruzu.

Izdelala je kostume in
scenografijo za veË kot 45
gledaliπkih del.

Razstava Ejti ©tih

Dopolnilo

V prejπnji πtevilki Svobodne Slovenije je pri poroËi-
lu 45. obletnice Slomπkovega doma izpadlo ime pod-
predsednice, prof. Nede Vesel Dolenc , ki je vodila
celodnevno prireditev.

Predsedniki in vodje
poslanskih skupin koalicij-
skih strank so dosegli naËel-
no soglasje o paketu πtirih
predlogov zakonov na
podroËju ustanovitve po-
krajin.

Premier in predsednik
SDS Janez Janπa je po ses-
tanku napovedal, da se
bodo v 14 dneh do paketa
opredelili organi koalicij-
skih strank, nato bodo opra-
vili posvete z opozicijo.
Zakone naj bi do konca leta
poslali v parlamentarno
proceduro.

O πtevilu pokrajin sicer
niso govorili, a je Janπa
spomnil, da se je koalicija
æe pred Ëasom naËelno
dogovorila o 14 pokrajinah,
zato veËjih sprememb gle-
de njihovega πtevila ne
priËakuje. Peti zakon, ki bo
doloËil obmoËja, sedeæe in
imena pokrajin, bi sprejeli
po sprejemu paketa v
dræavnem zboru, zahteva
pa dvotretjinsko veËino
navzoËih poslancev. Premi-
er je poudaril, da se bodo z
opozicijo usklajevali o vseh
petih zakonih, saj gre za
projekt nacionalnega po-
mena, ki zahteva πiroko so-
glasje.

Janπa je πe pojasnil, da
je cilj decentralizacije Slo-
venije hitrejπi in bolj ena-
komeren razvoj Slovenije,
na pokrajine pa bi med dru-
gim prenesli nekatere
dræavne pristojnosti na
podroËju srednjega πolstva,
urejanja prostora, prometa
in socialnega varstva.
Trenutno je v dræavnem
proraËunu za te dejavnosti
predvidenih 370 milijard
tolarjev, je dodal predsed-
nik vlade.

Pokrajine bodo dobile
pokrajinske svete ter
predsednika in verjetno tudi
podpredsednika pokrajine.
Kot posvetovalni organ, ki
bi lahko izglasoval veto na
nekatere odloËitve, pa naj
bi se oblikoval tudi svet
æupanov pokrajine. Po-
krajinski sveti, ki bi jih na
neposrednih volitvah dobili

predvidoma leta 2008, bi
morali v tem primeru po-
novno odloËati o spornem
vpraπanju, a z veËjo veËi-
no, je del osnutka doku-
mentov razkril Janπa.

Po njegovih besedah je
danaπnje prvo usklajevanje
koalicije pokazalo na njeno
,,zelo veliko enotnost in
pripravljenost, da se gre v
te reπitve”, ki pa jih zgolj
predsedniki in vodje
poslanskih skupin koalicij-
skih strank niso
pooblaπËeni sprejemati.
Med nekaterimi dilemami,
ki jih bo treba razreπiti, je
premier omenil πtiri oziro-
ma petletni mandat po-
krajinskih svetov, pri Ëemer
se sam bolj nagiba k petlet-
nemu mandatu, tudi zato,
da se pokrajinske volitve ne
bi pokrivale z dræavnozbor-
skimi, ki bodo tudi potekale
leta 2008.

Vpraπanje je tudi, ali
naenkrat prenesti vse
pristojnosti na pokrajine.
Sam se zavzema za postop-
nost, ker gre za ,,velikanski
zalogaj”. Nekaj odprtih
vpraπanj je tudi glede virov
financiranja, toda v prvi
fazi decentralizacije bo πlo
enostavno za prenos
sredstev z dræavnega na
pokrajinske proraËune.

V NSi menijo, da je tre-
ba Ëim bolj jasno doloËiti
dejanske pristojnosti po-
krajin in zanje Ëimprej za-
gotoviti sredstva, da po-
krajine ne bodo zgolj nova
obremenitev javnih financ.
V SLS pokrajine razumejo
kot instrument decentrali-
zacije in enakomernega
razvoja. Paket πtirih zako-
nov dobro reπuje πtevilna
vpraπanja, pripravljeno gra-
divo pa je dobro. VeËjega
πtevila odprtih dilem ni,
pokrajine pa bodo zaæivele,
Ëe bodo imele jasno finanË-
no ozadje. Oblikovanje in
ustanovitev pokrajin pa
podpirajo tudi v DeSUS in
omenjajo teæave na
podroËju odlagaliπË, ure-
janja prostora in regional-
nih cest.

Koalicija gre naprej
s pokrajinskimi zakoni 

VeËer slovenskega filma

Veleposlaniπtvo Republike Slovenije v torek, 31.
oktobra vabi na ogled dveh slovenskih filmov. V
kinodvorani francoskega kulturnega centra Alianza
Francesa, Cordoba 946, Buenos Aires, bosta prikazana
dva slovenska filma.

Ob 19. uri bo celoveËerni igrani film ,,Vesna”
(1953), ob 21. uri pa celoveËerni film ,,Od groba do
groba” (2005).

Vstop je prost in rojaki so prisrËno vabljeni!
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MALI OGLASI
GOSPODARSTVO

FinanËne storitve.  Tel.: 4482-2633 /

15-4526-9535. Od ponedeljka do

petka od 8. do 16. ure.

TURIZEM

TURISMO BLED

EVT Leg. 12618

Dis. 2089

de Lucia Bogataj

H. Yrigoyen 2682 L. 5 - San Justo

Tel. 4441-1264 / 1265

ZDRAVNIKI

Dr. Klavdija V. Bavec - Nevrolog -

Nevropsihiater. Konzultorij na Ca-

ballito in Tabladi. Ordinira ob

torkih in Ëetrtkih od 13. do 19. ure.

Ob sobotah od 9. do 14. ure.

Prijave na telefon: 4652-7967.

Nujno pa na 15-4409-4437.

ZOBOZDRAVNIKI

Dr. Damijana Sparhakl - Zobozd-

ravnica - Sploπna odontologija -

Belgrano 123, 6. nadstr. ”4” - Ra-

mos Mejía - Tel.: 4464-0474

ADVOKATI

Dr. Vital AπiË, Odvetnik Paraná 830,

5.nadstr. - Buenos Aires. Prijave na:

Tel./faks: 4798-5153. e-mail:

estudioasic@cpacf.org.ar

DOBOV©EK & asociados -

odvetniki. ZapuπËinske zadeve.

Somellera 5507, (1439)

Buenos Aires. Tel/Fax: 4602-7386.

E-mail: jdobovsek@hotmail.com

Dr. Marjana PozniË - Odvetnica -

Uradna prevajalka za slovenski jezik

Lavalle 1290, pis. 402 - Tel.

4382-1148 - 15-4088-5844-

mpoznic@sfanet.com.ar

NUTRICIONISTA

Carolina L. ©erjak. Licenciada en

nutrición — UBA. Planes de alimen-

tación personalizados. Pedir turnos

al 4441-6475 ó 155-746-9422.

cs-goodnutrition@yahoo.com.ar

VALUTNI TE»AJ
V SLOVENIJI

18. oktobra 2006

1 EVRO 239,6 SIT

1 US dolar 191,3 SIT

»ETRTEK, 19. oktobra:
Zveza æena in mater iz San Martina, lepo vabi na svoj

meseËni sestanek. Predaval bo arh. Jure Vombergar o
,,napadu na druæino” ob 16. uri v Domu.

SOBOTA, 21. oktobra:
Redni pouk na srednjeπolskem teËaju RMB, ob 15. uri v

Slovenski hiπi
NEDELJA, 22. oktobra:
39 obletnica na Pristavi.
SREDA, 25. oktobra:
UËiteljska seja voditeljic osnovnoπolskih teËajev, ob 20.

uri v Slovenski hiπi.
SOBOTA, 28. oktobra:
Redni pouk na srednjeπolskem teËaju RMB, ob 15. uri v

Slovenski hiπi.
VeËer Slovenske kulturne akcije na temo ,,Kocbek v novi

luËi”. Govorita Vinko Rode in Tine Debeljak, ob 20. uri
v Slovenski hiπi.

NEDELJA, 4. novembra:
Zvezni Mladinski dan, v Slomπkovem domu.
»ETRTEK, 9. novembra:
Zveza slovenskih mater in æena bo imel svoj sestanek  ob

15. uri v Slovenski hiπi.
SOBOTA, 11. novembra:
ZakljuËna prireditev teËaja RMB, v Slovenski hiπi.
Predavanje za visokoπolce, ob 20. uri v Slovenski hiπi. G.

Pavle Novak CM bo govoril o temi ,,Svoboda in
odgovornost”.

NEDELJA, 26. novembra:
Nedelja Kristusa Kralja.

OBVESTILA

URADNE URE

Uradne ure pisarne Zedinjene Slovenije, ter

uredniπtva in uprave Svobodne Slovenije so od

ponedeljka do petka, od 10. do 19. Na argentinske

dræavne in na cerkvene praznike ne uradujemo.

Prosimo rojake, da ta urnik upo πtevajo!

“Z mladimi moËmi, vztrajno naprej”

39. PRISTAVSKI DAN
v nedeljo, 22. oktobra

11.15: zbiranje in dviganje zastav
11.30: sv. maπa
13.00: kosilo
18.00: kulturni program
- slavnostni govornik: prof. Vinko Rode
- Igra ,,Biserni Diadem”
  spisal Miha Gaser
  reæija MaruËa Zurc »eË

 Prijave za kosilo pri 4627-4935 (druæ. Kenda) in pri
4489-1296 (druæ. KlemenËiË)

Z veseljem vas priËakujemo!

Slovenska kulturna akcija
vabi na referata

Kocbek v novi luËi
Govorita Vinko Rode in Tine Debeljak

V mali dvorani Slovenske hiπe, v soboto, 28. oktobra ob 20. uri.

Minister za obrambo
Karl Erjavec in πkofjeloπki
æupan Igor Draksler sta v
Aleji znamenitih LoËanov v
©kofji Loki odkrila kip vodji
judenburπkega upora Anto-
nu Hafnerju.

Ta je bil organizator pr-
vega upora slovenskih vo-
jakov znotraj avstro-ogrske
vojske v Ëasu prve svetovne
vojne. Tako je bil Hafner
eden izmed tistih ljudi, za-
radi katerih se lahko danes
veselimo svoje dræave. ”Bil
je pomemben kamen v
mozaiku slovenske neod-
visnosti,” je na slovesnosti
poudaril minister.

V 15 letih samostojnosti
je Slovenija dosegla mnogo
in uresniËila πtevilne cilje,
je prepriËan Erjavec, ki je
izpostavil zlasti Ëlanstvo v
Evropski uniji in zvezi
NATO. ”Slovenci smo do-
bri vojaki in slovenska
vojaπka organizacija to
dokazuje, pri Ëemer sem
vesel, da je ministrstvo za
obrambo k temu veliko
prispevalo”, je poudaril mi-
nister.

Prva svetovna vojna je
pred seboj podirala vse in
vsakogar, ki se ji je upal
stopiti na pot, je zgodo-
vinsko dogajanje v Ëasu
Hafnerja orisala zgodovi-
narska Petra Svoljπak. Æelja
po miru in svobodi je
pomladi leta 1918 po æe
πtiri leta trajajoËi vojni Slo-
vence v avstro-ogrski vojski
vodila do upora. Hafner se
je v zgodovino zapisal kot
vodja prvega od treh upo-
rov, ki se je zgodil 12. maja
1918. Upor, ki bi Slovence

popeljal v domovino, je bil
zatrt æe v kali, Hafnerja in
πe dva soborca pa je
sodiπËe obsodilo na smrt.

Tako je bil desetar Haf-
ner s 17. vojaπkega
peπpolka Kranjskih Janezov
16. maja 1918 tudi ustrel-
jen.

Danes odkriti spomenik
Hafnerju po mnenju
Svoljπakove postavlja nove
temelje razumevanja prve
svetovne vojne. Spomenik
je bil namreË postavljen kl-
jub temu, da se je Hafner
boril na strani poraæencev.

Hafner je bil Ëlovek, ki
je upor vodil v æelji po
miru. Zato je bil to nacio-
nalno Ëloveπki upor za vse
tiste, ki so dali svoje æivl-
jenje za tuje interese tujih
dræavnih tvorb, Ëeprav niso
bili nikdar njihov enakovre-
den del, je pojasnil
πkofjeloπki æupan Igor
Draksler.

Kip Hafnerja, ki ga je
izdelal akademski kipar
Metod Frlec, se je Aleji
znamenitih LoËanov pri-
druæil ob letoπnjem prazno-
vanju tisoËletnice Hafnerje-
ve domaËe vasi GodeπiË.
Njegova podoba stoji ob
boku kipom sociologa Bori-
sa Ziherla, pobudnika
poπtne znamke Lovrenca
Koπirja, slikarja Antona Aæ-
beta, knjiæevnika Tineta
Debeljaka, geografa Fran-
ceta Planine, zgodovinarja
Pavla Blaznika, slikarja Ive-
ta ©ubica in kiparja Toneta
Logondra.

Aleja, v kateri je tako æe
devet kipov, postaja vedno
bolj prepoznaven del ©ko-
fje Loke. Kipi v njej pa so
zanimivi tudi zaradi pods-
tavkov, na katerih stojijo,
saj je vsak narejen iz razliË-
ne kamnine.

Spomenik
Antonu Hafnerju

Preπernovo gledaliπËe iz
Kranja je navduπilo polno
dvorano mestnega
gledaliπËa v bolivijskem La
Pazu, kjer so na V. medna-
rodnem gledaliπkem festi-
valu FITAZ uprizorili preds-
tavo za otroke in odrasle
Pastirica in dimnikar Hansa
Christiana Andersena v
reæiji ©pele Stres. VeË kot
600 gledalcev je z
navduπenim aplavzom po-
zdravilo prvo slovensko
gledaliπko gostovanje v Bo-
liviji.

Povabilo Preπernovemu
gledaliπËu Kranj na festival
v Boliviji je rezultat dobre-
ga odmeva gostovanj, ki jih
je gledaliπËe v preteklosti
realiziralo na drugi strani
oceana, pa tudi sodelovan-
ja z juænoameriπkimi us-

tvarjalci. Tako so KranjËani
s komedijo A. T. Linharta
Æupanova Micka v reæiji
Vita Tauferja v preteklih le-
tih gostovali v Venezueli,
Dominikanski republiki in
Argentini. Prav v Argentini
je Preπernovo gledaliπËe
leta 2002 s tamkajπnjim
reæiserjem Omarjem Viale-
jem premierno uprizorilo
predstavo Benetke argen-
tinskega avtorja Jorgeja Ac-
cameja in z njo gostovalo
tudi v Miamiju.

Do podobnega sodelo-
vanja je priπlo v sezoni
2003/2004, in sicer pri ko-
produkcijski predstavi Hri-
bovke, pri kateri je sodelo-
valo tudi novogoriπko
gledaliπËe. Dramo argen-
tinskega avtorja Juana Ra-
drigana je na kranjski in

novogoriπki oder postavil
gostujoËi reæiser iz Argenti-
ne Marco Antonio Monsal-
ve Ulloa, so sporoËili iz
kranjskega gledaliπËa.

Vodstvo Preπernovega
gledaliπËa je gostovanje v
Boliviji izkoristilo za nave-
zavo novih stikov, pogovar-
jali pa so se tudi o tem, da
bi v Boliviji v sodelovanju z
drugimi latinskoameriπkimi
dræavami uprizorili eno od
slovenskih dram, s katero bi
lahko nato gostovali na
Tednu slovenske drame v
Kranju.

S predstavo Kamni v
æepih v reæiji Vinka Moe-
derndorferja se je tudi zakl-
juËil letoπnji festival, na ka-
terem so gledaliπËa iz 14
dræav sveta uprizorila 70
gledaliπkih predstav.

Preπernovo gledaliπËe
navduπilo Bolivijce

Zunanje ministrstvo RS je poudarilo,
da Slovenija nikoli doslej ni dokonËno ali
uradno zavrnila moænosti arbitraæe o meji
med Slovenijo in Hrvaπko, kljub temu pa
se jim zdi ,,’nasvet’ hrvaπkega veleposla-
nika v Sloveniji Maria Nobila, naj Sloveni-
ja sprejme sodno arbitraæo kot reπitev
vpraπanja meje, neprimeren”.

Kot je poudarilo, ,,imamo glede dræav-
ne meje in tudi nekaterih drugih nedo-
konËanih zadev v Sloveniji problem z
verodostojnostjo hrvaπke strani”.

Kot so v pojasnilu k izjavam Nobila iz
sredinega pogovora danes zapisali na
MZZ, se lahko odzivajo predvsem na
predloge, ki prihajajo iz pooblaπËenih
ustanov in ustreznih uradnih ravni, ,,ne
sprejemamo pa ’nasvetov’, ki jih posam-
ezni diplomati lansirajo preko medijev”.

Nobilo je dejal, da Hrvaπka za reπitev
vpraπanja meje s Slovenijo vztraja pri
arbitraæi, saj meni, da je to najbolj Ëastna
reπitev iz nastale situacije.

Na MZZ so ob tem izpostavili, da ima
Slovenija glede dræavne meje in tudi ne-
katerih drugih nedokonËanih zadev ,,pro-
blem z verodostojnostjo hrvaπke strani”.
Kot so navedli, to na primer velja za
sporazum Drnovπek-RaËan, ki sta ga leta
2001 parafirala slovenski in hrvaπki vladni

pooblaπËenec in potrdili obe vladi, nato
pa ga je hrvaπka stran enostransko razvelja-
vila.

Na MZZ so poudarili, da je πe huje s
sporazumom o obmejnem prometu in sode-
lovanju iz leta 2001, pri katerem Hrvaπka ne
upoπteva ribolovnega dela, in s sporazumom
o nasledstvu SFRJ prav tako iz leta 2001, pri
katerem Hrvaπka ne priznava dela, ki govori
o reπevanju deviznih vlog iz Ëasa SFRJ.
,,Enako teæavo imamo s sporazumom o
jedrski elektrarni Krπko, saj Hrvaπka ni usta-
novila sklada za razgradnjo jedrskih odpad-
kov,” πe poudarjajo na MZZ.

Na zunanjem ministrstvu so πe navedli,
da bi jih veselilo, ko bi hrvaπki veleposlanik
pojasnil, ,,kako so mogli na zagrebπkem
ministrstvu za zunanje zadeve ustvariti noto,
v kateri piπe, da Slovenija in Hrvaπka nimata
sporazuma o meji, ker ga Slovenija ni hotela
podpisati vse od leta 1992. To noto so
posredovali vsem akreditiranim
veleposlaniπtvom in misijam na Hrvaπkem,
tudi slovenskemu”. Prav tako MZZ æeli, da
bi veleposlanik pojasnil, zakaj je dræavni
sekretar na hrvaπkem zunanjem ministrstvu
Hido BiπËeviæ v ponedeljek ,,neresniËno
trdil, da Slovenija Hrvaπke πe ni obvestila o
sprejetem zakonu o nepremiËninah, Ëeprav
je to storila æe 28. junija”.

Problemi z verodostojnostjo Hrva πke

©tipendije
V Sloveniji je v obdobju

2000-2005 πtevilo πtu-
dentov naraπËalo hitreje kot
πtevilo πtipendistov. »eprav
se je πtevilo πtipendistov
poveËalo z 21.843 v letu
2000 na 23.208 leta 2005,
je leta 2000 prejemalo raz-
liËne vrste πtipendij 36,3
odstotka vseh rednih πtu-
dentov, medtem ko je ta
deleæ lani zaradi πe hitrejπe
rasti πtevila πtudentov
znaπal le 20,2 odstotka, v
zadnji πtevilki Ekonomske-
ga ogledala ugotavlja Urad
za makroekonomske anali-
ze in razvoj (UMAR).

Pojasnilo
Ob zakljuËku te πtevilke

smo utrpeli okvaro v naπem
raËunalniπkem sistemu. Kot
posledica tega, je izpadel
del gradiva predvidenega
za objavo. Bralce prosimo
razumevanja, morebitne
prizadete pa da naj nam
oprostijo.

Uredniπtvo in uprava
Svobodne Slovenije


